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GAP Idaresi Başkanlıgı , "GAP Master Planı"nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı çalışmasını . katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazırlık çalışmasında görev aldıgım ve 1989 yı lında tamamlanan Master 
Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 y ıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti· 
yacını degil, kapsam ve yaklaşım gibi başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir. Son on yılda 
Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkm
mayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve dogal kaynakların korunması konu
ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkınma 

kavramı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapı ların inşasını içermemekt.edir. 
Artık sadece sulama ya da tarımsal üretimi arttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkınmanın 
odagına insan yerleştirilmiş ve dogal kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır. 

Gündem-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkan ları tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır. 1994 'te Kahire Konferansı "nüfus". 1995'te Pek in Konferan
sı "cinsiyet dengeli kalkınma" konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlemiştir. Kopenhag"da
ki ilkeler kalkınmada sosyal politikalara il işkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da Istan
bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gel işmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su F'o
rumu. kalkınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşımla

rı ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelinin, bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sun muştur. B ir 
diger fırsat ise. siyasi karar organ ının. GAP' ın 201 O yılına kadar tamam lanması talimatıyla bir
likte ortaya çıkmıştır . Böylece yen i plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkılarla. bu 
tatimatın geregini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçekleşmiş olacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı 

ça lışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntemlerinin 
belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alındı. 

Bu kitap. 28 Eylül 2000 tarihinde Siirt Valilik Toplantı salonunda yapılan toplantıdaki ko· 
nuşmaları kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu toplantı larda ortaya ko· 
nan görüşlerle sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracılıgıyla yapıla· 

cak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır. Temsil edilemeyen kesim· 
lere dogrudan ulaşma yöntemleri de kullan ı lanarak. katılım en üst düzeyde uygulanmaya çalışı· 

lacak ve Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı bu kez aşagıdan yukarıya bir şekilde oluşa· 

cak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizilmiş şekliy le. uzmanlar tarafından gerçekleş· 

tirilm iş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge girmiş veya siyasi iradeye sunulmuş olacaktır. 

Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama an layışıyla gerçekleştirilen ilk kapsamlı uygulama 
olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak emegi ve katkısıy la ortaya çıkmakta olan yeni Güneydogu Anadolu 
Bölge Kalkınma Planı çalışmalarının hazırlık aşamasında oldugu kadar uygulamada da başarı· 
lı olmasını diliyorum. 
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Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Sayın Valim. dt:gerli başkanlar ve saygıdt:ger SiirLiiler. 

Geçen may ıs ayının son haftasında . GAP Bölge Kalkınma Idaresi uzmanları . aynı salonda siz

lerle beraber bir toplantı yaptı. Bu toplantıda GAP Kalkınma Programı ça lışmalarının gelecek 10 
yılı nasıl planlanacaktır. neler. hangi konular ve öncelikler dikkate al ınacaktır ve özellikle bu ko
nularda nasıl bir yaklaşım uygulanacaktır. bu konularda sizlere bilgi vermekle kalınmadı. za
man sınırla rı içersinde sizlerin de görüş leri a lındı. Aradan geçen 3 ayı aşkın bir zaman içersin

de GAP Bölge Kalkınma Planlama birimi. bu konuda bazı ça lışma ları gerçekleştirdi ve gelecek 
10 yıla yönelik ola ı'ak stı'atejik dt:gerde bir ana doküman ortaya koydu. Şimdi 3-5 ay önce siz

lerle konuşulan konulardaki gelişmeleı' ne oldu? Bugün onları tartışmak için ve sizlere bilgi ver
mek için bir araya gelmiş bulunuyoruz. Ben bu konuda Sayın Valimizin sonsuz desteklerini a ldı

gımızı belirtmek istiyor ve özellikle kendilerine sözü bırakmadan önce teşekkür ediyorum. Hem 

size katıldıgınız için hem Sayın V alimizin bize gösterdigi desteklerden dolayı teşekkür ediyor ve 
açılış konuşmasını yapmak üzere kendisini kürsüye davet ediyorum. Buyurun Sayın V alim. 

Nuri OKUTAN· (SIIrt Valisi) 

Dt:gerli mesai arkadaşlarım ve GAP Idaresi'nden buraya kadar gelen degeri i m isafirlerimiz. 

biliyorsunuz GAP Idaresi esasen bir icra birimi dt:gil. Güneydogu Anadolu Projesi'ni koordine 
eden. neresi eksik. neresi fazla. şu anda neredeyiz, gelecekte nerede olacagız. bu noktal arı araş

tıran ve elde ettigi bu bilgileri de ida ı'ecilere. karar verme noktasında bulunan makamlara akta
ran bir birim. Daha çok. politika geliştiren . politika üreten. politika üretmek için gerekli çalışma

lar yapan bir birim. Bölgemizde GAP ldaı'esi ile ilgili düşünceler biraz daha farklı çünkü ben bi
le. gelir gelmez GAP ldaı'esi'nden beklenenleri biraz daha farklı bir boyutta gördüm. Bu da şun

dan kaynaklanıyor diye düşünüyorum: GAP Idaresi bu politika geliştirme noktasından. bilgi top
lama noktasından daha ileri giderek zaman zaman görevli idarelere yardımcı olma noktasına 
gelmiş ve bu bakımdan onların yerine geçme. onların fonksiyonlarını bekleme gibi bir takım bek

lentiler oluşturmuştur. Inşallah bu gerçekten de öyle olur ve giderek GAP Idaresi bölgeyi daha 
yakın tanıdıgı için. daha saglam bilgiler elinde oldugu için. iller düzeyinde de belki örgütlenerek 
idarenin hemen yanında danışmanı. yönlendiricisi ve politika geliştirilmesinde faydalı olan bir 
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birim haline gelir. Siirt Ili'nde GAP Projesi'nin. biliyorsunuz Milli Egitim boyutu var. Devlet Su 
Işleri boyutu var. Karayolları boyutu var. YOK boyutu var yani degişik boyutları var. Güneydo· 
gu Anadolu Projesi'nden Siirt Ili. asgari düzeyde raydalanmış bir il. Bu hem cografi yapısından. 

hem fiziki yapısından ve hem de insan potansiyelinden kaynaklanan bir durum. Biz bugüne ka
dar. Urfa gibi. Adıyaman gibi daha çok yaurım gerektiren. daha çok para gerektiren projelerin
den faydalanamadık. Anacak. hiç olmazsa egitim ve sosyal alanda sosyal projelerden. gençlik 
projelerinden faydalanabiliriz diye ümit ediyorum. Bunun ilk belirtileri var. Hemen her hafta 
GAP Idaresi'nden bir arkadaş ımla görüşüyorum; beni ziyaret ediyorlar. Onlarla yeni projeler 
üzerinde ça lışıyoruz. Bundan sonra bunun gelişerek devam edecegini düşünüyorum. Bu görüş
melerimiz. bu buluşmalarımız. fikir teatisinde olmamızın önümüzdeki günlerde icraata dönüşe
cegini düşünüyorum . Bunu da biz yapacagız. Çok da güzel şeylerin yapılacagına inanıyorum . 

Özellikle. gençlik projesiyle ilgili. gençlige yönelik bir takım faaliyetlerin yapılabile<Jegini ve egi
time yönelik bir takım faaliyetlerin yapılabilecegini inanıyorum. Burada en önemli husus. tüm 
sorun ların kaynagının ekonomik olmadıgıd ı r . biz buna inanıyoruz. Evet, para çok önemli. eko
nomik faktör çok önemli, ama sadece bunu. yeterli bir çözüm. yeterli bir faktör olarak görmüyo
ruz. Sosyal. kültürel çalışmaların da desteklemesi gerektigini. özellikle yoksulluk psikolojisi de
digimiz. bütün olumsuzlukları kendinin dışında arama. meydana gelen güç şartlaı· ı kendinin dı

şında belirleme gibi olumsuz bir psikolojiyi kırmak gerekir. Herkes kendi evinin önünü temizle
miş olsa. herkes yapabilecegi bir adımlık işi yapmış olsa çok şey leri aşabilecegiz ama bu kendi
mizin dışında aradıgımız. genellikle devlet oluyor; devletin adına. vali oluyor. ya da ilin üst dü· 
zey yöneticileri oluyor. Bunların önüne geçmemiz ve taşın altına bizim de elimizi sokmamız ge
rektigine inanıyorum. Ben önümüzdeki günlerde küçük tarımsa l projeleri destekleyip. fıstıkçılık. 

bagcılık. bademcilik. cevizcilik gibi hatta güney bölgelerimizde kiraıcılık gibi küçük projeleri ge
liştirerek. Pervari'de veya daglık kesimimizde. hayvancılıgın geniş. yaygın oldugu kesimimizde 
hayvancılık projeleri uygulayarak. bugün 1300 Dolar civarında olan kişi başına olan gelirin. bu 
projelerden sonra 3000 Dolar civarına. 3500 Dolar civarına çıkmasını saglayacagım ıza inanıyo

rum. Eger bu gerçekleşirse ve insanların o yoksulluk psikolojisini kırı p "burada biz de varız, biz 
bu topraktan ayrılmak niyetinde degiliz. bu toprakları işleyecegiz veya biz buradayız. burayı kal
kındırmak zorundayız. burayı da batı dünyasının bir parças ı haline getirmek zorundayız" anla
yışı ve "biz bunu yapabiliriz. biraz gayret edebilirsek. biraz örgütlenebilirsek. biraz birbirimize 
omuz verebilirsek. biraz üretme niyetli davranabilirsek biz bunu gerçekleştirebi l iriz" psikolojisi
ne gelebildigimiz taktirde kendiliginden. özellikle şehrimizden batı bölgelerine giden ve çok bü
yük sermaye birikimine sahip olan hemşehrilerimizin bölgemize gelip yatırım yapacagın ı düşü

nüyoruz. Tabi biz burada devlet tarafından da altyapı hizmetlerinin yani. yol. su. elektrik. tele
fon. demiryolu. havayolu vs gibi altyapı hizmetlerinin de tamamlanmasını bekliyoruz. Ben. bu 
tür toplantıların gelecegin Siiı't'i için çok faydalı oldugunu düşünüyorum . Burada. herkes gibi 
kendi göreviyle ilgili düşüncelerini sergi lemekten çok. kendi bulundugu yerden Siirt'e bakışını . 

çözüm önerilerini getirmesinde fayda var. belki buradaki arkadaşlarım ız. hiç aklımıza gelmeyen 
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noktalar yakalayabiliriz ve bu fikirleri, politika oluşturınakta . gelecegin planın ı yapmakta kulla
nabiliriz diye düşünüyorum. Hiç kimse düşüncesine sın ır koyması n. ama bu ölçüsüz eleştiri. ha
karet anlamında degil. yap ıcı. üretici düşüncelerimizi ortaya koyan bir şekilde olmalı. Bunların 
hepsini not alırız ve gelecekteki planlamada kullan ı rız . Belki bu öneri leri geliştiririz. Ben bu top
lantının ilimize iyilikler getirmesini ve başarılı geçmesini diliyorum. Bir miktar toplantıyı izleye
cegim. daha sonra da önceden verilmiş bir randevum nedeniyle ayrılacagım. ama arkadaşlar 

oturup eleştirrnek kolay. işte katılım için fırsat burada. bütün önerilerimizi yapıcı bir şekilde or
taya koyalım. Eger bu kadarını da yapamazsak. kimseden bir şey bekleyemeyiz. katılım çok 
önemli hatta gönül isterdi ki. muhtemelen GAP Idaresi'nden gelen arkadaşlarımız bunu daha iyi 
hissedecekler. ben de merkezi idarenin bir temsilcisi olarak bile bunu hissediyorum. daha çok 
baskı grupları dedigimiz. derneklerin. vakıfla rın . diger teşekkü llerin temsilcilerinin de burada ol
mas ı. halkın direkt temsilcilerinin burada olması ve fikirlerini söylemesi iyi olur. Burada çogu
nuz devlet görevlisi. fikirlerioizi çekinmeden dile getirin ve işi burada başlatalım. Daha ileri gün
lerde belki denetleme noktasına gelecegiz. Mahalli idareler yasa tasarısı da ç;karsa. hiç olmaz
sa fikirlerimizi ortaya atma noktasından. yeni politikaların oluşması noktasında. herkes kendi 
fikrini söyleyerek katılımda bulunabilir. Bunu çekinmeden yapalım. Ben tekrar herkese saygı ve 
hürmetlerimi sunarak bu toplantının başarılı geçmesini diliyorum. Iyi günler. 

Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Sayın Va l iın i ze tekrar teşekkür ediyoruz. Şimd i degerli arkadaşlar. biraz önce de belirttigim 
gibi bizler bu son 3-5 ay içersinde bölge ile s ıkı temasta bulunmak suretiyle yaptıgımız ça lışma

ları. sizleı·e özetlemek istiyoruz. Bunun için buradayız. GAP' ın p lanlamasında kuşkusuz yaşanan 

deneyimlerden de ders almak suretiyle yeni bir yaklaşımın oluştugunu görüyoruz. Bu yaklaşı

mın temel iki ilkesi: katılımcılık yani demokrasi. ikincisi de yapılan işin sürdürülebilir olması. 
Sürdürülebil ir ka lkınma ve demokrasi yani aktif katılım. GAP Planı' nın temel iki ayagın ı oluştu

ruyor. Geçmişten ders alınasını bilmeyen uluslaı· . milletler gelecegini de planlayamıyor. Bugün 
ciddi bir rekabet ortamında yaşayan dünyada. gelecegi etkin bir şekilde planiayabilmem iz için 
çogunlugun üzerinde anlaştıgı ilkeler temelinde ortak gayretler içine girmemiz gerekiyor. Biz 
planlama grubu olarak karınca kararınca belirli bir öncülügü yapmakla görevli sayıyoruz ken
dimizi. Bu 3 ayda neler yapıldıgını 9 GAP ilinde de açıklamaya ça lışıyoruz. Grupta görev alan 
arkadaşlarımı önce tanıtmak isterim. Ben oturum başkanlıgı üstlendim. sosyal bilimciyim. Bir 
1 O yıl kadar akademik kariyeriın va ı· üniveı·sitede. Son 17-18 yıldır da bir kalkınma kuruluşun
da koordinatör olarak görev yapıyorum. Bu projede de kendi kurumum adına ve bireysel olarak 
da görevliyim. Yani şu andaki kimligim Sosyal Kalkınma Grubunun yöneticiligi. Haşim OCOT 
Bey. yüksek ziraat mühendisi ve tarım bakanlıgında müsteŞar muavinligi yapmış. genel müdür
lük yapmış ve ülkemizi tarım ateşesi olarak yurt dışında , ABD'de de temsil elmiş degerli bir 
plan lamacı. uzman arkadaşımız. Kendisi bu planlama misyonunda Kırsal Kalkınma ve Tarım 
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Grubunun yöneticisi. kendi ekibiyle beraber. Mehmet YILDIRIR Bey ziraat mühendisi. Bu arada 
birkaç arkadaşımız sizlerin arasında. Prof. Hazını GÖKÇEN Hocamız. Hazını Bey. özellikle Tür
kiye'de hayvancılıgın gelişmesi, genetik ıslah konularında uzman bir arkadaşımız ve kendilerin· 
den bu planlama süreçlerinde çok önemli destekler alıyoruz ve daha da alacagımıza inanıyoruz. 
Hayvancılık sektörü. sizin de çok iyi bildiginiz gibi bu bölgemizin yaşam stratejisinin temelini 
oluşturan bir aktivite. bir konu. bir faaliyet. Her ne kadar hayvancılıkta bir gerileme meydana 
gelmiş olsa da bilinen nedenlerden dolay ı son 1 0·15 yıl içersinde. Yeniden canlandırılması gere· 
ken başlıca konular arasında. sektörler arasında yer alıyor. Bu nedenle konuya önem veriyoruz 
ve bu öneme binaen de bu konuda gerçekten yararlı olabilecek. bölgeyi tanıyan. halkı tanıyan. 
sorunları tanıyan ve bilimsel olarak konuya yaklaşan kişilerle. uzmantarla işbir ligi yapıyoruz. 

Bu arada 2 bayan arkadaşımız var: Rezzan ERGENÇ: Rezzan Hanım çevre ve dogal kaynaklar 
konusunda sorumlu arkadaşımız. Dogaı kaynakların yani su ve toprak kaynaklarının etkin kul
lanımı da sürdürülebilir kalkınmanın çok temel a lanlarından birini oluşturuyor. Sosyal kalkın
nıayı saglayabilmek için sahip oldugumuz dogal kaynaklarına. su kaynaklarına. toprak kaynak
larına ve bitkisel yapıya sahip çıkmamız gerekiyor. Bu konuda da Güneydogu Anadolu'da alt 
bölgeden alt bölgeye degişmekle beraber çok ciddi boyutlarda sorunlarla karşı karşıyayız. O ne
denle getecege yönelik planlamada bu konuya özellikle önem vermemiz gerekiyor. Bir diger ko
nu ekonomik kalkınma. Yine bölgemizde. bilindigi gibi işsizlik oranı son derece yüksek. Bazen iti
raf etmekten çekindigimiz ve çok gücümüze giden bir konu. 

Çalışabilir nüfusun Devlet Planlama Istatistiklerine göre bazı bölgelerde % 70'e kadar varı
yor işsizlik oranı. Aktif nüfusun ise çalışabilir nüfusun ise bu işsizlikten aldıgı pay % 45-50'le
re varıyor. Dolayısıyla ekonomi. egitim. saglık ve demokrasi temel inde. ekonomi. egitim ve sag
lık. bu bölgemizin bizim planlama grubu olarak en azından sorun ları içine alan ve tanımlayan 
temel ögeler. unsurlar oluyor. Bu çerçevede aramızda. ekonomik kalkınma grubunun da temsil
cisi olarak Ayşegül FICLALI arkadaşımız var. Diger arkadaşlarımız hoş görsünler. vakti etkin 
degerlendirmek için kısa geçecegim. Yapılan işlerin kuşkusuz belirli bir iletişim içersinde, belirli 
bir haberleşme agı içersinde yürütülmesi gerekiyor. Bu konuda da özellikle iletişim grubunda gö
rev alan Güneş ERDOCAN arkadaşımızın da burada ismini zikretmeden geçemeyecegim. 

Efendim. nasıl bir program uygulamak suretiyle önümüzdeki 4 saati en etkin şekilde deger
lendirebiliriz? Bizim önerimiz şu: kuşkusuz buna mutlaka uymak durumunda degiliz. degişebilir. 
Önce sayın Valimin açış konuşması ve şu anda yerine getirmeye çalıştıgım görevden sonra siz
lere yarım saati geçmeyen bir süre içersinde daha önce de sizlere ulaştıgın ı varsaydıgımız ana 
doküman. ana plan dokümanı . stratejik planın tanıtımını Haşim Bey arkadaşımız yapacak. Da
ha sonra sizlerin. katılımcıların bu öneriler karşısındaki tepkilerini. eleştirilerinizi ögrenmeye ça· 
lışacagız. Birlikte tartışmaya çalışacagız: katılımcılık ve demokrasi söylendigi kadar kolay bir iş 
degil. Katılımcı olmak sorumluluk almak demek o nedenle demokrasiye geçmekte biraz güçlük 
çekiyoruz belki de. Bu yüzden biraz kendimizi zorlayaı•ak da olsa mutlaka fikirterinizi almaya ih-
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tiyacımız var. Dolayıs ıyla Haşim Beyin plan ı tanıtımından sonra tartışmalara geçe~iz. Bundan 
sonra yapılacak olan işler nelerdir? Mutlaka Siirt özelinde sizin diger illerden farklı sorunlarınız 
olabilir. ortak sorunları zaten biliyoruz ama farklılıkl arı ortaya koymaya ça lışıyoruz. Bunları da 
plana ve planın yol gösterici işlev gö~i uygulama programiarına mutlaka yansıtmaya çalı

şacagımızı da belirtmek suretiyle sözü Haşim Bey'e vermek istiyorum. Buyurun efendim. 

Haşim ÖGÜT- (Güneydogu Anadolu Dölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grup Yöneticisi) 

Sayın Valim. dtıgerli Siirtliler. ben bu yarım saatlik konuşmamda size GAP Bölge Kalkınma 
Idaresi tarafından hazırlanmakta olan planı. kalkınma planının nasıl hazırlandıgı. kimler tara
fından hazırlandıgı , hangi yaklaşımlarla hazırlandıgı konusunda aydınlatıcı bilgiler sunacagım . 

Biliyorsunuz GAP Bölgemizde 9 ilimiz var. Bu 9 ilimizin her birinin ayrı dogaı kaynaklar potan
siyeli ve ihtiyaçları var. kalkınma ihtiyaçları var. Işte bu kalkınma ihtiyaçlarını ve dogal potan
siyeli dikkate almak suretiyle toplumun refah düzeyinin yükseltilmesi. yaşam kalitesinin iyileş
tirilmesi bizim plan ça lışmamızın temel amacını teşkil ediyor. Aslında bu amaca ulaşmak için 
1989 yılında GAP Master Planı hazırlanm ış ve uygulanıaya aktarılnı ı ş. Bildiginiz gibi bu planın 
finansman boyutu 32 milyar dolar olarak öngörülmüştü . Ancak bu plan hazırlanırken henüz 
kalkınmada katılınıcılık. sürdürülebilirlik. özek sektörün rol üstlennıesi gibi düşünceler dünya 
genelinde ve Türkiye özelinde çok da dikkate alınan konular dtıgildi. Burada Master Planda. 1. 7 
milyon hektarl ık bir alanın sulamaya açılması ve buradan elde edilecek artı gelirle de refahın 
yükseltilmesi öngörülüyordu. Burada öngörülerin ne düzeyde gerçekleştigini bugün ele aldıg ı

mızda görüyoruz ki o amaçların gerçekleşmesinde de henüz olur bir noktaya gelinmiş dtıgil. 

1. 7 milyon hektarlık bir alanın su lanıaya açı lması öngörülnıüşken . bu alanın bugüne kadar 
215 bin hektarlık bir kısmı su lamaya açılmıştır. Bu 215 bin hektarlık alandaki dtıgişim herkesin 
gözlerinin önünde. bir örnek vermek gerekirse. Harran Ovası'nda 1 hektarlık bir alandan yak
laşık 950 dolarlık bir gayri safi üretim degeri. net olmayan bir gelir elde ediliyordu. Ama bugün 
çiftçilerimiz sulamadan dolayı gelirlerini ikiye katiad ı lar ve 2000 Doları geçen bir gelir düzeyine 
ulaştılar. Sulama projelerinin yarattıgı fayda bugün gözler önünde. Onun için sulama projeleri
nin hedeflenen noktaya kadar gitmesi. bizi yeni plan yaklaşımında da yön lendiren önemli bir il
ke. Ama burada bazı eksiklikleri de görüyoruz. Ornegin. Şırnak. Siirt. Batman. Diyarbakır'ın bel
li kesimleri. yani sulamadan dogrudan yararlanamayacak kesimler eski planda tam olarak yer 
alamamıştı. Bu kesimlerin de ka lkınmaya entegre edilmesi çok önemli. çok temel bir ilke. Tüm 
bu düşünceler yanında uluslararası düzeyde de sürdürülebilirlik. katılımcılık gibi Sayın Başka
nımızın da belirLtigi gibi ortaya çıkan yeni kavramlar var. Bunları da dikkate alan hükümetimiz. 
programında GAP Projesi'nin 2010 yılında bitmesini öngören bir karar aldı ve Bakanlar Kurulu 
bilahare de bir talimaL şekl inde GAP Bölge Kalkınma Idaresi'ne sundu. Işte Bakanlar Kurulu ka
rarı dogrultusunda GAP Bölge Kalkınma Idaresi bir çalışma başlattı ve hızla devam ediyor. Bu
nun ilk ayagı olan katılımcılık yaklaşımının da bir geregi olarak. sizlere gelip. sizlerin kalkınma 
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ile ilgili düşüncelerinizi. ihtiyaçlarınızı belirlemekti. Onları 9 ilde sizlerle görüştük. saptadık ve 
uzman görüşleriyle birleştirip kalkınma ihtiyaçlarını belirledik ve bun ların temelinde de planı · 

hazırlamaya başladık . Şimdi Planı böyle bir yaklaşım ile kimler hazırlıyor. nasıl hazıı·lıyor bu so
rulara yanıt verelim. Bir kere GAP Bölge Kalkınma Idaresi tarafından GAP Bölge Kalkınma Pla· 
nı'nın hazırlanması için bir ekip kuruldu. Bu ekip içinde yer alan 5 tane temel grup var. Bu grup
ları baştan itibaren söyleyeyim; Bölgesel Planlama yani bütün çalışmaların. bütün faaliyetlerin 
bölgeye il düzeyinde hatta havza düzeyinde konumlanması. yerleştirilmesini planlar. burada 
uzman arkadaşlarımız çalı şıyorlar. Bir başka grup Iktisadi Planlama Grubu da yine kendi uz
manlarıyla bölgenin ekonomik kalkınması için modeller geliştiriyor ve finansman a ı·ay ışl aı·ı içer
sinde yeni finansman kaynaklarının arayışı içersinde modeller gel iştiriyor. Onun dışında sayın 
SALTlK 'ın başkanligını yaptıgı Sosyal Planlama Grubu var. özellikle dezavantajlı gruplar. kadın · 

la rın kalkınmaya entegre edilmesi gibi yaklaşımların üzerinde ça lı şıyorlar. Bir başka grup. Ta· 
rımsal ve Kırsal Kalkınma Grubu. görünüyor ki bölgenin temel ekonomik gelir potansiyeli tarım
da. tarım denince bir bütünlük içersinde. bitkisel üretim. hayvancılık. arınancılık ve su ürünleri 
gibi dört ag sektöre de yer veriyoruz. Tabi bu kırsa l kalkınma yaklaşımı içersinde sadece tarımı 
bir sektör olarak de düşünmeyip kırsa l alanı bir bütün içersinde. bir sistem bütünlügü içeı·sin· 

de. sanayisi. üretimi. sanayisi ve kırsal alanda yaşayan insanların temel ihtiyaçlaı·ının karşılan

ması gibi temel olguları da bu kapsam içersinde degerlendiriyoruz. Nihayet bir başka grup da 
Altyapı ve Çevre Grubu. kentsel altyapı. kırsal al tyapı ve çevre koı·unmasıyla ilgili tedbirler bu 
grubun gündeminde yer alıyor. Tabi bizim katılımcı lıga verdigirniz önem dogrultusunda da ileti· 
şime büyük önem veriyoruz. Yaptıklarımızı hedef kitleye an latıp ve ilerde uygulamada görev ala· 
cak kitleye anlatıp. onlardan tekrar görüş almak bizim son derece önem verdigirniz bi ı· çalı şma

dır. bir konudur. O bakımdan bir iletişim grubumuz var. Tüm bu grupların çalışma ları da. des
tek hizmetleri denilen bir grup tarafından yönlendiriliyor. gerekli hizmet bu grup tarafından ve
riliyor. 

Planı kimler hazırlıyor? Sorusuna cevap verdikten sonra. plan ı nasıl hazırlıyoruz'? Bunu si· 
ze anlatmak istiyorum. Daha önce de degindigim gibi. böy le bir planı hazırlarken bizi yönlendi· 
ren bazı temel olgular var. Bunlar uluslararası geli şmeler. Türkiye Avrupa Birligi'ne üye olmak 
için önemli kararlı adım lar atıyor. Avrupa Birligi'ne üyelik sürecinde Avrupa Birligi'nin politika· 
la rını da burada dikkate almak arzusunda olduk. Bunu bir temel olgu olarak kabul ediyoruz. 
Gündem 21. 1992 yılında Birleşmiş Milletler tarafından Rio'da düzenlenen bir çevre konferan
sında kabul edilen sürdürülebilir kalkınmanın çerçevesini çizen bir metindir. bir dokümandır. 

Yani "21 .yüzyıl" anlamını taşımaktad ır. Sürdürülebilirlik de iki yönden ele alınıyor o doküman
da. birincisi. insani boyut. ikincisi çevresel boyut. Yani gelecek jenerasyonlara. bugün bizlerin 
kullanmakta oldugumuz kaynakları koruyabilip devredebilmek. Onun için yaptıgımız tüm faali· 
yetlerde. ekonomik faaliyetlerde gelecek jenerasyonu da düşünmeliyiz. Bir başka konu. Birleş
m iş Milletleı· Kalkınma Programı. yaptıgımız plan ça lışmasına destek veriyor. Onların da sürdü· 
rülebilirlik. katılımcılık gibi Birleşmiş Milletler'in gündeminde yer alan. kabul edilen kavramla· 
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rı var. Onlar da bizi bu yönde bilgilendiı·iyorlar. yönlendiriyorlar. Nihayet sizlerinde bildigi gibi 
Devlet Planlama Teşkilatı 8.beş yıllık kalkınma planını hazırladı ve bunu meclise sundu. kabul 
edildi. Dolayısıyla bizi yönlendirecek bir temel doküman da. 8. beş yıllık kalkınma planı. Bir de 
buna baglantılı olarak Cumhuriyetimizin yüzüncü yıldönümü dolayısıyla 2023'e hedeflenen 
"Türkiye'nin Kalkınına Stratejileri". dokümanıda yer aldı. bu da bizi yönlendiriyor. Burada bizim 
plan çalışmamızda izledigiıniz bir yol var. Bu da bizim bir başlangıç noktamız olacak: yani sıfır
dan başlaınıyoruz. 1989 yılında bir plan hazırlanmış. o zamanki şartlara göre hazırlanmış. han
gi noktalara gelmiş? Bulunulan nokta nedir? Bazımız o olacak. Başarılı sonuçların uygulaınala

rı nedir? Başarısız oldugumuz alanlar nedir? Onları degerlendiriyoruz. bizim ilk yaptıgıınız işlem 
89 yılında hazırlanan planın degerlendirilmesi. onlardan sonuç çıkarılması. Onun yanında. eski 
planda pek yer almayan. sosyal planlama konularını bir başka çalışmayla GAP Bölge Kalkınına 
Idaresi ele almıştı. "Sosyal Eylem Planı" yapılmıştı onu da degerlendiriyoruz. oradan sonuçlar 
çıkarıyoruz ve bunların ışıgında mevcut durum tespiti yapıyoruz. Bir de verilerin. bölgeye. iliere 
dönük bilgilerin güncelleştirilmesi. yenilenmesi gerekiyor. Bunu da iş akımda bir safha olarak 
belirledik. Ilk safhamız sizlere gelip, yaptıklarımızı anlatmak ve arzularınızı. isteklerinizi ögren
ınekti. onu aştık. '89 planıyla ilgili belgeleri degerlendirdik. veri toplama işlemini tamamladık . 

Elimizde güncelleşmiş veri tabanı var. Onun dışında bir başka temel safhalardan bir tanesi de 
kalkınına ihtiyaçları ve vizyon. Vizyonu tespit ettik. biraz sonra size sunacagım. Bu arada da 
201 O planının amaç. hedef ve stratejilerini içeren bir stratejik doküman hazırladık. Bundan son
raki aşamada kalkınına seçeneklerini belirliyoruz. yani bölgenin 2010 yılında nasıl bir yapıya 
geleGegini belirledikten sonra. hangi senaryolarla. hangi alternatif programlar uygulanabilir on
laı·ı belirleyeGegiz. Bu arada her şey geliyor finansmana dayanıyor. 1989 Master Planı. finans
ınan modellerini seçerken esasen faaliyetler tamamen kamu yatırımları içerdigi için kamu fi
nansmanına dayalı bir model ortaya koymuştu ama biz burada finansınan kaynaklarını çeş it

lendirınek istiyoruz. Ozel sektörü. sivil toplum örgütlerini. yurt dışı kaynaklarını da .devreye 
koymak istiyoruz. Ona göre de finansman modellerini belirleyecegiz. Neticede kalkınma planı or
taya çıkacak. kalkınma planıyla birlikte de bir projeler demeti olarak nitelendirilebilecek bir uy
gulama programı ortaya çıkacak. Uygulama planıyla karşınıza geldigiınizde daha somut. proje 
bazında. düşüncelerimizi. planda yer alan faaliyetleri. görüşme ve tartışma olanagını elde ede
Gegiz. Şimdi bir başka eksiklik '89 planı 2005 yılını hedefliyordu. '89-2005. Orada öngörülen fa
aliyetlerin uygulanma durumu. tıkanıklıklar. bunların izlenınesi ve degeriendirilmesi orada ih
mal edilmiş. Biz bu planda yapılan faaliyetlerin. başaı·ısını. başarısızlıgını. ödenek ihtiyaçlarının 
zamanında karşıianma durumunu. etkilerini. öngörülen etkilerinin olup olmadıgını ayrıntılı bir 
izleme-degerlendirme sistemiyle günlük. aylık izleyip. ona göre de tedbirler alacagız. o sistem de 
kurulacak. Bunları bir temel rehberden hareket etmemiz gerekiyor. bu temel rehber. bizim viz
yonuınuz. Vizyon aslında hepimizin yaptıgı her işte hayal ettigi noktadır. Biz GAP Bölgesi'ni siz
lerden aldıgımız bilgiler dogrultusunda 50 yıl sonra nasıl görmek istiyoruz? Bu bir hayal. bu bir 
düşünceler manzumesi. Bunu belirledikten sonra. ilk on yıllık dönemini bu plana yansıtacagız. 
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Bu daha sonraki çalışma larla devam edecek bir süreç. Vizyonumuz. yani kısa vadeli d~il. uzun 
vadeli vizyonumuz. hayalimiz bu: refah ın arttıgı ve yaygınlaştıgı, bunun herkese ekonomik faali
yetleri kullanma fırsatı vererek saglandıgı , bölgenin diger bölgelerle olan gelişmişlik farklarının 

ortadan kalktıgı. bölgedeki kaynakların etkin kullanıldıgı . sürdürülebilir gelişme ve loplumsal is
tikrarın bir ger~i olarak verimlilik ve istihdamın arttıgı. güçlü. özgüvenli. donanımlı. ~itilmiş 

bireylerden oluşan ulusal ekonomiyle bütünleşmiş, dışa açık. fırsat eşitliginin oldugu bir toplum
sal yapının gerçekleştirilmesi. Böyle bir toplumsal yapı bizim hayalimiz. Bundan sonra biraz da
ha özele inip. planın temel amacı. genel amacı nedir? buna bakalım. Katılımcılık yaklaşımı ile 
bölgedeki tüm insanların yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sü rdüı•ü lebiliı· kılmak. bizim ge
nel amacımızdır. Planlarda. vizyon. genel amaç belirlendikten sonra bir de bu planın hazırlan

masında dikkate alınan temel ilkeler ve stratejiler nedir. onlar belirlenir. Işte biz burada temel 
ilke ve stratejilerimizi şöyle belirledik: Bit' kere AB normları. Avrupa Birligi norın laı·ı ve bölgesel 
kalkınına politika larını dikkate alıyoruz ilke olarak. Birleşmiş Milletler sözleşmelerin i. diger ulus
lararası yükümlülüklerimiz ile uyum saglanmasını bir ilke olarak benimsiyoruz. 8. beş yıllık kal
kınma planı ile 2023 perspektifinin temel ilke ve politikaların ı gözetiyoruz. Temel i l keleı·imizden 

en önemlileri bunlar. Temel ilke ve stı·atejileriınizde dikkate aldıgımız başka bir husus da. bölge 
kalkınmasını saglarken sadece ekonomik. sadece sosyal d~il ama ekonomik. sosyal. kültürel. 
mekansal ve çevre koruma boyutların ı birlikte ele alan ve birbirini destekleyecek şekilde. güç
lendirecek şekilde entegre eden. birleştiren bir yapı içersinde. temelinde insan olan bir plan. bir 
kalkınına süreci başlatmak ve bunu yaparken de katılımcı yöntemlere başvurmak. sürdürülebi· 
!irlik boyutuna dikkat etmek. Yine temel ilke ve stratejilerimizden bir tanesi de pazaı· ekonomi

sinin tüm kurallarıyla yerleşmesini saglamak. rasyonel işleyen bir pazar ekonomisi. yerel paza
rın canlandırılması ve güçlendirilmesi ve bunların bilahare ulusal pazarla bütünleşmesi. Pazar 
ekonomisinin çözüm üretemedigi alanlar da var. özellikle yoksullar. güçsüzlerin pazar ekonomi
si içersinde ayakta durması kendi başlarına inisiyatif almaları mümkün d~il. Işte o noktada 
devletin yani kamunun gerekli destekleri vermesi. kamu inisiyatifinin devı·eye girmesi öngörülü
yor. Sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleştirilmesi için dogaı. beşeı·i ve ekonomik kaynakların 
uyum içersinde geliştirilmesi gerekiyor. Onun dışında hedef grupların desteklenmesi. çagdaş 
kurumsal yapıların oluşturulması için gerekli yasal düzenlemeler. kurumsal düzenlemeler ve 
yönlendirmelerin yapılması. bu da başka bir temel strateji. Diger bir stratejiıniz. mekansal yapı 
gelişirken çevre boyutunu öne çıkarmak yani bölgesel kalkınınayı yaparken. kentsel gel i şmeyi. 

kırsal gelişmeyi konumlandırırken burada çevreye. çevre boyutuna büyük önem vermek ve bu
nu yaparken de pazar ekonomisi şartları içersinde yapmak. Tabi planın en önemli noktalarından 
bir tanesi planın uygulamaya aktarılması. Işte orada kaynak gereksinimini sadece kamu kay
naklarına dayandırmak d~il ama kamu dışı yerel ve ulusal olanaklar ve kaynaklar. uluslarara
sı olanakların da devreye girmesi için modeller üretmek. bu da bir başka temel ilke ve strateji
lerimizden. Temel ilke ve stratej ilerimizden bir tanesi işsizlik konusu. burada acil istihdam pro
jelerine ihtiyaç var. Acil istihdam projeleı·ini geliştirmek bizim yine temel stratejilerimizden bir 
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tanesi olacak. Planlarda daha önce belirttigim noktaların dışında . amaçlar devreye giriyor. Ya
ni kalkınma planının dayand ıgı temel amaçlar nelerdir. Bunları biz. 16 noktada topladık. Bu 
amaçlara hangi hedeflerle gitmemiz gerekiyor? Say ı sal olarak ifade edilebilecek hedeflerimiz ne
dir? Bunları belirledik size sundugumuz kitapçıkta bunlar yazılı . Politika laı·ımız ne olacak? Bu 
amaçlara. o hedefleı·le ulaşırken politikalara ihtiyacımız var. Bu politikalardan sonra da daha 
önce size sundugum iş akımında yer alan diger aşamalar devreye giriyor. Yani. modellerin kal
kınma seçeneklerinin ve faaliyetlerin belirlenmesi bundan sonraki noktaları teşkil ediyor. Şimdi 
uygun görürseniz. ben 16 amacı özetlemek istiyorum. Birinci amaç. sürdürülebilir büyüme ve 
gelişme altyapısını oluşturmak. Bunu yaparken fiziki. iktisadi ve beşeri altyapının birlikte güç
lendirilmesi öngörülüyor. Bir kere hedefler. bölgede üretim artırılacak ve gelir düzeyi yükselti le
cek. Gayri safi bölge içi hasılanın yapısı. sektörler arası tutarlılıgın gerektirdigi biçimde degişe
cektir. her ilin kendi ihtiyaçları dogrultusunda gelişecektir. Kırsal ve kentsel altyapı geliştirile
cektir. Bunun gibi hedeflerimiz var. Politikalardan bir-iki tane örnek verirsem. bir kere kamu ke
simi yatırım politikaları. projelerin öncelik ve eşgüdüm ilkeleri de gözetilerek ınal ve hizmet üre
timini h ızla artıracak biçimde yönlendirilecektir. Tarımla ilgili bazı politikalar var. Çiftçilere yö
nelik olarak üretim ve pazarlama a lanında bilgi destek sistemleri geliştiri lecek. entegre tarımsal 
mücadele yapılacak. bölgede küçük ve orta işletmelerin rekabet gücü geliştirilecek. bunlar da po
litikalara örnek. Ikinci konu bölge içi ve bölgelerarası gelişmişlik farkını azaltmak. Bunu görüyo
ruz ve böyle bir olgunun giderilmesi için de biz hedeflerimizi ve politikaları belirlemiş bulunmak
tayız. Üçüncü amacım ız. pazar ekonomisini geliştirecek önlemler almak ve ulusal pazarla bütün
leşmey i saglamak. Burada rekabetçi pazar ekonomisi kurallarının yerleştirilmesi. sürdürülebilir 
kalkınma için uygun ortamın oluşturulması öngörülüyor. Dördüncü amaç. kamu ve özel kesim 
işbirligini güçlendirmek ve yeı·el girişimciligi desteklemek. Biz hep görüyoruz özel sektör ile ka
mu kesimi arasında çok yakın bir ilişki olması lazım. Kalkınmada başarılı olan ülkelere baktıgı

mızda. kalkınmanın aracının sadece kamunun olmadıgı , kamunun yönlendirici görevler üstlen
digi ama özel sektörü. sivil toplum örgütlerini öne çıkardıgını görüyoruz. Işte burada kamu özel 
sektör işbirligin i güçlendirecek hedeflerimiz ve politikalarımız var. 

Beşinci amacımız. su. toprak ve biyolojik kaynakların verimli ve sürdürülebilir kullanımını 
saglamak. Burada kastedilen dogal kaynakları korumak. su yönetimini oluşturmak. bunu sade
ce tarım faaliyetleri için gereken sulama suyunun yönetimi açısından degil. kentsel ihtiyaçlar 
için de düşünülen. ihtiyaç duyulan suyun da yönetimi için ele alıyoruz. Altıncı konu. gıda güven
ligi ve güvenilirligini saglamak. Bu biraz kapalı ama burada kasıt şu. uluslararası düzeyde de 
Birleşmiş Milletler Gıda Tarım Teşkilatı öncülügünde belirlenen açlıgın giderilmesi gibi bir olgu 
var. Açlıgın giderilmesi için bir kere yeterli üretim gerekiyor. ve bir de üı•etimin adil bir şekilde 
dagıtılması gerekiyor. tüm kesimlere adil bir şekilde dagıtılması gerekiyor. Işte bunlar gıda gü
venligi denilen bir başlık altında toplanıyor. Dolayısıyla burada öngörülen toplumun gıda ihti
yaçlarının karşılanması. Güvenilirlik konusu ise başka bir konu. o da yenilen gıdanın saglıklı ol
ması. Ihracat edilecek ürünler için saglıklı , uluslararası standartlarda saglık kuralları uygula-

13 



maya konulacak ve sa~lıklı gıda üretilecek. Efendim. yedinci amacımız. dezavantajlı grupların 

kaynaklara erişimi ve kararlara katılımını kolaylaştırmak. Güçsüzlerin. yoksulların. kadınların. 
topraksızların. burada belirtilen grupların kalkınmada etkin rol üstlenmesi öngörülüyor. Cinsi
yet dengeli toplumsal gelişme sürecini güçlendirmek sekizinci amacımız. Burada bölgenin sos
yal yapısı dikkate alınarak bireysel davranışları kısıtlayan engellerin ortadan kaldırılması ve or
tamın geliştirilmesi öngörülüyor. Dokuzuncu amacımız. yerel inisiyatifler öncülü~ünde kurumsal 
kapasitenin güçlendirilmesi için insan kaynaklarını geliştirmek. Insan kaynaklarını geliştirirken 

tabi kamu kuruluşları. yerel yönetimler. hükümet dışı kuru luşlar ve örgütlü kesimlerin kalkın
mada etkin olması amacımıza hitap etmek üzere bu kurumların kapasitelerinin güçlendirilmesi 
düşünü lüyor. Orgün ve yaygın egitim olanaklarını artırmak . Bu sadece temel egitimi kasteden 
amaçlayan bir düşünce degil ama tarımda veya sanayide mesleki becerilerin geliştirilmesin i de 
ele alan bir egitim amacıdır. On birinci amacımız sa~lık standartlarını yükseltmek. Daha önce 
biz bölge toplantılarında. illerde yaptı~ımız toplantı larda hep duyduk. sa~lık. sa~lık. sa~lık. ön
celikli bir konu olarak gündeme getirildi. Dolayısıy la sa~lıkta fiziki ve sosyal altyapının. perso
nel imkanlarının. kadrolarının geliştirilmesi. iyileştirilmesi bir başka amacımız. On ikinci amaç. 
kalkınma ve toplumsal bütünleşme sürecinde kültürel birikimden yararlanmak. Kültürel birikim 
bölge için gerçekten çok önemli bir gerçek. Işte bu kültürel birikimi kalkınma faaliyetlerine en
tegre etmek burada öngörülen bir amaç. Burada mekan organizasyonunu işlevsel kılmak; yer
leşmelerin büyüklük ve yı~ılmalarından ekonomik ve toplumsal çıkarım sa~lamak bir başka 
amaç. Bu bizim bölgesel planlama grubunun öncülü~ünü yaptı~ı bir amaç. Burada kastedilen 
şey şu. yı~ılmalar var, bu yerleşmeler itibariyle y ı~ılmalar var. Bu yı~ı lmaları bir gerçek olarak 
kabul edip bunlardan toplum için çıkarlar sa~layacak mekanizmaları geliştirmek. Bunu yapar
ken de ekonomik. sosyal. çevresel dElgerler ve gelişmelerin birlikte degeriendirilmesi kastedili
yor. A~ sistemleri kurmak ve güçlendirmek yoluyla kır- kent işlevsel bütünlü~ünü sa~lamak. Kır

sal ve kentsel alanlar. birbirlerinden kopuk olmamalı. ekonomik faaliyetlerde bir bütün temelin
de. işbirli~i içersinde çalışmalı. aralarında yardımlaşma olmalı. Dolayısıyla burada öngörülen. 
bir network'ün. bir a~ sisteminin oluşturulmasıdır. Kent ve kır kesimleri arasındaki ilişkilerin ku
rumsallaşmasını öngören bir amaçtır. On beşinci amacımız çevre ve kalkınınayı bütünleştiren 
bir çevre üretim sistemi oluşturmak. Burada kastedilen çevre boyutunun ekonomik ve sosyal ka
rarlarla bütünleştirilmesidir. Nihayet on altıncı amacımız. tarih ve kültür varlıkarını korumak. 
kurtarmak ve degerlendirmek. Kültür varlıkları. projeyle birlikte su altında kalacak alanlar için 
bu günlerde çok güncel. Belki birço~umuz bunlardan bihaberdi ama bu vesileyle gördük. Gerçek
ten de do~a l ve kültürel varlıklar açısından bölge çok zengin. I şte bunu kalkınma programiarına 
entegre etmek. onları geliştirmek. tanıtmaktabir nihai amacım ız olarak belirlenmiştir. 

Yeni plandan öncelikle beklenenler nelerdir? Bun ları size sunmak istiyorum. Bir kere ekono
mik yapıda bir degişim başlaması bekleniyor. öngörülüyor. Bölge toplumunun yaşam kalitesinin 
yükseltilmesi, bölgeyle ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki farklılıkların azaltılması. Bu egi
tim açısından da. gelir açısından böyledir. Bu farklılıkların azaltılması için bölge içi ve dışı özel 
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kaynakların katkısının saglanması . ülkemizin diger yörelerindeki iş dünyasının GAP'ta yatırıma 
yönlendirilmesi çok önemli amaçlarımızdan bir tanesi. istihdam olanaklarının artmasıdır. Ben 
sunuşumu tamamlamış bulunuyorum. Yalnız size bit' iki cümleyle bundan sonra sizden beklen
tilerimiz nedir. onları açıklamak istiyorum. Biz. uzmanlar grubu olarak. sizlerden aldıgımız bil
giler dogrultusunda böyle bir ça lışma yöntemini ve o yöntemle elde edilen amaçlar serisini üret
tik. Bundan sonra artık faaliyetler belirlenecek. Dolayı sıyla sizin o faaliyetlerin belirlenmesinde 
şu amaçların öncülük yapacagını bilmeniz gerekiyor. Bu amaçla rı sizlerle görüşüp. sizlerin ona
yınızı almak istiyoruz. Bu konuda sizlerin görüşleriniz. bundan sonra belirlenecek faaliyetlerin 
de sizin ihtiyaçlarınıza hitap etmesini saglayacak. Biz Ankara'daki uzmanlar grubumuzla böyle 

bir amaçlar serisi ürettik. Ama bunlar Siirt için dogru mudur? Bunların hangileri sizleı' için ön
celiklidir? Bunları sizden duymak istiyoruz. Bunlar belki şu aşamada size çok somut. yarar ge
tirecek. kısa vadede fayda getirecek düşünceler degil. Ama a l tın ı çizerek tekrar etmek istiyorum. 
bu amaçlar bilahare belirlenecek faaliyetler için bir rehber niteliginde. Bu amaçlar faaliyetleri 
belirleyecek. O bak ımdan sizin bu amaçlarla ilgili ve kitapçıkta yer alan hedefler ve politikalar
la ilgili düşüncelerinizi burada ögrenmek istiyoruz. Bu şekilde attıgımız adımdan emin olmamı

zı istiyoruz. Ben. katkılarınızın olacagını inanıyorum ve bu vesileyle beni dinlediginiz için teşek

kür sizlere teşekkür ediyorum. saygılarımla. 

Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Haşim Hocaya teşekkür ediyoruz. Şimdi kendilerinin de belirttigi gibi bu toplantı . daha son
ra hazırlanacak olan ayrıntıları ve uygulama programları hazırlanacak olan bir çalışmaya yol 
gösterici nitelikteki genel bir çerçeve olacak. Yani işin bir nevi anayasası olacak. Burada ilkeler
den. politikalardan ve ana hedeflerden oldukça soyut bir şekilde bahsedildL Fakat şunları belki 
de a ltı çizilecek olan önemli unsurlar olarak ayırt etmemiz mümkün: Bir kere konuya sadece eko
nomik açıdan yaklaşılmamakta. hem ekonomi hem sosyal hem politik hem de kültürel açıdan bir 
bütünlük içersinde ve hatta dogal kaynakları da içine alan çok yönlü bir yaklaşım la pla nın ele 
alınd ıgın ı görüyoruz. Birinci unsur belki de bu olabilir. Ikincisi sürdürülebilirlik diye bi ı' kavram
dan bahsedildL Tanım da yapı ldı fakat ben size caniand ırabilmek için kafanızda şu örnegi vere
bil irim: Siirt'in giri şinden onlarca yarım kalmış atı l yatırımlar var. Nedir o? Ah ırlar. agıllar. Işte 

bu sürdürülebilir ka l kınmanın tersi bir uygulamanın somut sonuçları bunlar. Yani kaynak yok 
diyoruz. Kaynagım ız olmadıgı için degil kaynagımız var. biz bu kaynagı . insan kaynagını ve ma
li kaynakları etkin kullanamıyoruz. Bunun çözümü bu planda katılımcılık olarak ortaya çıkıyor. 

Kimin. hangi yatırımcının . hangi yöreye, ne kadar etkin olabilecegini yine o yöredeki insanlar bi
lir. Konuyu Ankara'dan çözerseniz, merkezden. sonuç bu olur. Dolaysıyla bizim çözilm için katı

lımcılıga ihtiyacım ız var. demokrasiye ihtiyacımız var. açık ve şeffaf yönetimlere ihtiyacımız var. 
Kolay degil. fakat kolay yöntemleri herkes başarabiliyor. Onemli olan zoı·u başarabilmektir ve 
kalkınmada bütün kesimlerin aktif katı lımın ı ve gücünü bir araya getirilmesini gerektiriyor. 
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Kamu gücü, yerel yönetimler ve halkın gücünün bir araya gelmesi gerekiyor. Bu plandan be· 
nim çıkardıgım sonuç bu oluyor. Inşallah bundan sonra yani sizlerin katılımıyla daha uygulama· 
ya dönük, daha elle tutulur. gözle görülür alanlar. öncelikler ve konular yeniden formüle edile· 
bilir. planlanabilir. Bu yaptıgım bu yorumdan sonra artık katılımlarınızı bekliyoruz. Söz sizindir. 
Kürsü sizin. sorunlar sizin. bölge sizin. Ülke hepimizin buyurun. 

Suat EKIN- (Belediye Başkan Yardımcısı) 

Sayın Valim. GAP Idaresi'nin degerli mensupları. saygıdeger basın mensupları. katılımcılar. 

hepinizi en derin saygılarımla selamlıyorum . Sayın Valim içimizden gelenleri birazcık anlattılar 
efendim. Biz de dagarcıgımızda olan bazı konuları kagıt üzerine döktük. Arz edecegim. 

Siirt ilimizin de içinde bulundugu GAP ça lışmalarında. bölgede üretim artması ve gelir dOze· 
yinin yükseltilmesi amaçlanmalıdır. Toplumsal. ekonomik. mekansal bileşenlerde kapsamlı ça
lı şmaların gerçek leştirilmesi ve hedef grubun gelecekteki yaşam iarına uymalarını kolaylaştır

mak üzere çeşitli destek faaliyetlerinin devreye sokulması gerektigine inanıyorum. Bu çerçeve
de. özellikle. baraj rezervuarının altında kalan ve kalacak olan yerleşim yerlerinin yakın çevresi 
öncelikli olmak üzere. yerleşi lebilecek. uygun. kentsel ve kırsal alternatif yerleşim yerleri belir
lenmeli. teknik ve sosyal çalışma ların sonucuna dayalı olarak altyapı sı. yolu. içme suyu. ikamet 
edeceklerin magduriyetlerine mahal verilmeden peşinen projelendirilmelidir ve yapımiarı halle
dilmelidir. Ilimiz ile ilgili yeni bir harita ve imar pl anı revizyonu ça lışmalarına başlan ı lması be
lediyemizi minnettar kılacaktır. Haritamız çok eskidir efendim. imar planımız çok eskidir. Revi
ze edilmesi lazım. Ayrıca söz konusu proje yapıldıgında ve uygulamasına geçildiginde göl ayna
sı etrafında sosyal tesis. otel ve dinlenme yerleri yapılmak üzere hazine arazilerinden 50 hek
tarlık bir yerin. bila bedel veya bedeli belediyemizce ödenmek üzere kanıulaştırma programına 
alınmalıdır. Başta Dr. Sayın Olcay ONVER'e. Sayın Bölge MüdürümOze. enıegi geçen birim anıir
leriyle personellerine katkılarından dolayı teşekkürlerimi sunarken. vatanımıza. milleLimize ve 
GAP Projesi kapsamında bulunan tüm ilierimize hayırlı ve ugurlu olmasını. bolluk ve bereket ge
tirmesini yüce Allah'tan niyaz ediyorum. Saygılar ve şükranlarımı sunuyorum. Teşekkür ediyo
rum. 

Ahmet SALTlK- (GüneydoAu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Sagolun. katılımcılar konuya kısaca degindikten sonra, pratikte işin içinde olan. sorun ları ya
şayan lar olarak hazine arazilerinden. imar planının revize edilmesine kadar bazı somut öneriler
de bulundular. Barajlar konusunda. kalkınmanın bedelini ödeyenler var. Inşallah bu barajların 
yarattıgı sorunlar gerçek kalkınmanın bir bedeli olabilir ve bu nedenle kaçınılmaz olarak yer de
giştiren. yerleşim leri baraj göl aynası altında kaldıgı için. yer degiştirmek zorunda kalan köyler 
ve haneler oluyor. Bunu kalkınmanın bedeli olarak niteliyoruz. Onemli olan bu bedeli ödersek 
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kalkınmanın gerçekleşmesidir. Evet efendim. buyurun. Her arkadaşımız ismini söyleyebilir. Çün
kü. galiba kayda geçiyor. Kendini takdim ettikten sonra. tanıttıktan sonra eleştiri lere geçebilir. 
önerilere geçebilir. Buyurun. 

Abdurrahman KARASU- (Baykan Belediye Başkanı) 

Sayın Valim. GAP Idaresi'nin degerli temsilcileri ve Siirt'in saygıdeger elit insanla rı. Konuş
ınama başlamadan önce hepinizi saygıy la selamlıyoi'Um . Degerli başkanım. son aylarda Si
irt'imize arka arkaya. iki ayda bir. iki haftada bir gerek Devlet Planlama Teşkilatından olsun. ge
rek GAP Idaresi'nden olsun. gerek Siirt Valiligimizin organize ettigi yerel toplantılarla Siirti· 
miz'de son dört aydan beri bir şeylerin olabileceginin umudunu taşımaya başladım. Yalnız şunu 
söylemek istiyorum. söyleyecegim her şey eleştiri bazında degildir. Bir sitem de degildir bir tes

pittir. Ben bunu her toplulukta söyleyebilirim. GAP Idaresi'n in sadece suyun tutuldugu bir nok
tadan başlayıp sulanabilir bir araziyi kapsamakta oldugunu görmekteyiz. Oysa ben. Siirtli ola

rak. ne benim topragırnda su tutulmakta. ne de sulanabilir birkaç hektar arazi m bu kapsama gir
memektedir. Dolayısıy la bir Siiıtli olarak. GAP Idaresi'nin buraya getirecegi hiçbir şey göreme
digimi. üzü leı·ek söylemek istiyorum. Ilimizin bu kalkınma modelimizden Türkiye'nin gözbebegi 
olan projeden müspet yönde etkilenmelidir. Ama maalesef. Siirt Ili birkaç yıl önce budanarak . 
bütün güzelliklerimiz bizden kopartılarak Batınan gibi. Şırnak gibi iliere bölüştürülerek daglık 
kesimin bir cografyasının insan ları olarak maalesef ortada ka lmış bulunuyoruz. Insaniarım ız çe
ş itli istenmeyen olayların karşısında. batıya göç ederek depremzede haline dönmüş durumda
dırlar. Ama dönseler ne olur? Ben geçen top lantıda şunu söyled im, iyi ki de dedim bu insanları
m ız batıya göç etmişlerdir. Eger bunlar şu anda buralarda olsalardı. ne ile geçinir. ne şekilde ya
şantıla rını sürdürebileceklerdi? Bunlar çok önemlidir. tespiLlerdir. bu notların derhal çok yüksek 
makamlara iletilmesini arzu ediyorum ve şunu da söylemek istiyorum: Devlet heı· şeye kadir
dir. kadir olmal ıdır. Nitekim geçmişte yaşanmış o lay ların. y ıkınttiarın ne biçimde yok edildigi. 
ortadan ka ldırıldıgı hepimiz gururla görmekteyiz. Bu yıkılmış ve tam i re çok muhtaç olan Siirt Ili
ınizin olaganüstü bir seferberlikle ka lkınmasının saglanınasını temenni ediyoruz. Biz diyoruz ki 
Türkiye'mizde. son 15 yılda birçok kalkınma programlarının gerçekleştigi halde. yöremizde zer
re kadar gerçekleşmemiştir. Ancak idarecileri ınizin cüzi katkı larıyla saglanabilmişLir. Bu eger 
Türkiye'deki uygulana gelen beş yıllık kalkınma modeli eger Siirt'te o model ve hız içinde gerçek
leştirilecekse. Siirt son 15 yılda üç tane beş ka lkınına yılını yitirm iştir. Bu hızı . bu farklı l ıgı oı·ta

dan kaldırmak için zaten başta sayın Valimizin söyledikleri herşey i topariama ktadır. Çok derLle
rimiz va rd ı r. Bu dertlerimiz sayınakla bitmez. Işsizlik olsun. kalkınınada olsun Siirt' in çok geri
de kaldıgı. ka lkınmada zaten öncelikli bir il olması bak ımından. ivedi bir kalk ınına modeline ta· 
bi tutulmas ı gerekiyor. Ama bunun GAP Idaresi ile gerçekleşebilecegine inanmıyorum. ama inan
mak istiyorum. Olaganüstü bir bakanlık ını kurulur. olaganüstü Bakanlar Konseyi mi kurulur. 
bir Güneydogu kalkınma projesi ad ı altında bakanlık düzeyinde bu ıneseleler in ele alınmasın ı . 

ancak bu şekilde çözülebilecegine inanıyorum. Ben güzelliklerimiz budandı. kollarımız kesildi de-
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dim. bir örnek vermek istiyorum; Kömür yataklarımız Şırnak'taydı alındı; bizim Irak ile olan sı
nır ticaretimiz vardı o yetkilerimiz. görevlerimiz vardı alındı. Ben size bir örnek vereyim. bugün 
Şırnak bizim en gelişmemiz ilçemiz iken özel idaresinin sınır ticaretinden elde ettigi 15- 20 tril
yon -Siirt vali liginin belki otuz katı . belki elli katı- gelirleri oldu . Durum bu iken bu Siirt nasıl ge
lişecektir? Saygılarım ı sunuyorum. arz ediyorum. bagışiayın ız. 

Ahmet SALTlK- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Biz de çok teşekkür ediyoruz. Dogru. bu GAP ile tek başına yapı lacak iş degil .fakat daha ön
ce de söyledik. Dedik ki yatırımcı kuruluşlar. kamu kuruluşları . halk. özel sektör bu işbirligi sag
lanmadıgı sürece kalkınmadan bekleneni elde etmek zor. Bir ikinci konu. çok farklı olarak. hiç
bir ka lkınma projesi. bütün kesimlere. bütün yerleşimlere. bütün sosyal tabakalara eşit olarak 
hizmet saglam ıyor. 

Böyle bir şey yok. Dolayı sıy la suya dayalı. enerjiye dayalı bir proje elbet ki daha çok top
ragı olan kesimlere çıkar. yarar saglayacaktır. Sulama d ışı kalan alanlardaki halk ihmal edile
bilecektir. Pakat GAP'ın geçmişten edindigi derslere göre önümüzdeki on y ıla baktıgımızda sula
ma dışı alanlarda neler yapabiliriz. ne türlü gelir getirici projeler uygulayabiliriz ve çok yaygın 
küçük projeleri. özellikle başta içme suyu olmak üzere. çünkü köyleri n yarısında saglıklı içme su
yu yok. Bu konularda da en azından belirli bir sorun tanımı. belli bir bilince çıkmıştır . Umarım 

bu işb irligi saglanabilirse bu konuda da önemli adımlar. önemli kazanım lar elde edilebilecektir. 
Evet. çok teşekkür ediyoruz tekrar. Bu güzel katkılarınız için. Bunlar dikkate alınıp . işe yaraya
caktı r . Pazla konuştuguınuzu biliyoruz. çok gelen giden oluyor. herkes plan yapıyor. Pakat biraz 
daha sabır lazım. Başlangıçta. her şeyin başında söz var. daha sonra eylem gelecektir. Evet. onu 
söy leınediniz. Ben kendi kendime dedim ki sizi herkes tanıyor bizim dışımızda. Tamam. Bay ka m 
Belediye Başkanı. 

Hüseyin GÜMBAT- (Kurtalan Ziraat Odası Başkanı) 

Sayın Valim. sayın GAP idarecileri. degerli ınisafirler. konuşınama başlamadan önce hepini
ze saygılarıını sunarım . Sayın belediye başkanıının da dedigi gibi 5-6 aydan beri sürekli vilaye
timizde. vilayetimizin gelecegi için. tarımı için. programlar. toplantılar yapılmaktad ı r. Bugünkü 

programı da okudum. Maalesef. Sayın Başkanıının da dedigi gibi bir içme suyu meselemiz var
dır. Ben bunu üzülerek söylüyorum. Dün Kurtalan'ın Yürekveren Köyü'nde bir köyünde bir inti

har o layı gittik. cenazeyi yıkayacak su yoktu. Şimdi bu projelerin hepsi insanlar içindir. insan
ların gelecegi içindir. Ama insan ları bir yerde tutabilmek için önce ivedilikli içme suyunun olma

sı gerektigini düşün üyorum. O içme sularını saglamazsak. insan ları orada tutamayız. O zaman 

GAP gibi büyük pro jelerin de önemi olmaz. çünkü bunlar insanlık için olmalı diye düşünüyorum. 
Bunun için önce Kurtalan ·a başta olmak üzere diger ilçelerimizeve susuz en az 15 köyümüze iç-
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me suyu gelmesini istiyorum. Bu içme su l arı ya hayvan sırtında sa~lanmakta. ya da traktör im· 

kanı varsa bunlarla sa~lanmaktadır. Bunu özellikle GAP Idaresi'nin programiarına almalarını . 

ivedilikle gündeme almalarını istiyorum. Sayın Valim d~indi. projelerinde de vardır. I şte tarı· 

mın geliştirilmesi diyoruz. ilimizde bugüne kadar GAP Idaresi'nin bir tek sulama projesini gör· 

medim. Başka illerden misafirlerimiz geliyor. maalesef Ilimizde şu da GAP Projesi kapsamında· 

dır diye gösterebilecegimiz bir çalışma yoktur. Bunu her konuşmaınııda söylüyoruz. Siirt'e ge· 

reken öncelikle sulama. içme suyundan sonra. sulama projelerinin de geliştirilmesi. ve ka fes ba· 

lıkçılı~ın geliştirilmesi. yapılacak llısu Barajı'nın kenarında. bazı projelerin ivedilikle geliştiriime

sini talep ediyoruz. Herhalde ara verilecek. ben onun için kısa konuşmak durumundayım. Hepi· 

n ize saygılar sunuyorum. 

Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kallonma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Teşekkürler sayın Başkan. Su ve enerji üretimi GAP Projesi'nin geçmişinde de. bugününde de 

çok önemli bir unsur. Fakat su ve enerji diye koydu~unuz zaman insanı ihmal ediyorsunuz. Oy

sa bütün kalkınma çaba ları insan içindir ve çok haklı olarak insan deyince. önce insanın yerin· 

de kalkınması ve temel hizmetlere başta su olmak üzere ulaşması gerekir. Bu yaşaması için ge· 

reklidir. Ondan sonra sa~lık. tabi ondan sonra huzur. tabi ondan sonra istihdam gelir. Çok te· 

şekkür ediyoruz. En azından şu bakımdan da teşekkür ediyorum. biz tabi bu bölgeyi de sizler· 

den de ders alarak. sizlerden de akıl alarak. tecrübe alarak bu şekilde zaten planlıyoruz. Uma

rım hep beraber bu konuda belirli. daha etkin karar organları üzerinde etkimiz artacak ve bun· 

ları hayata geçirec~iz. Şimdi efendim biraz ara verelim diyorum. bir beş on dakika tekrar ara· 

mızda konuşuruz. Sonra devam ederiz. Uygun görürseniz. Teşekkür ederim. 

Ekrem ALPINAR- (Kurtalan İlçesi Konakpınar Köyü Muhtarı) 

Sözüme başlamadan önce sayın Valimize. d~erli görevli misafirlerimize ve katılımcılanmıza 

teşekkür eder ve saygılar sunarız. Ben. Konakpınar derken belki herkes tanımaz. Çünkü tarihi 

yazan bir köy. köy sahibi Bişari Çeto A~a . Rus Savaşlarında cesur bir kahraman olarak. kendi 

aşiretini imkanlarıyla donatarak. silahlanarak. o zamanki savaş tekni~i olan süngülerle. gö~üs 

gö~üse çarpışarak Baykam Ilçe hududundan başlayarak Bitlis. Van'a kadar Rus askerleriyle sa· 

vaşarak kırmış. Iran. Türkiye. Rusya hudutları üçgeninde şehit olmuştur. Tarih olmuştur. Fa· 

kat maalesef bugün bu zattan kalan tarihi bina çökmeye mahkum bırakılm ıştı r. Bişari Çeto gi· 

bi bir zatın Allah rahmet eylesin. devletine. milletine. halkına bu kadar sadık oldu~unun bütün 

dünyaya destan olması lazım. Burada. devlet halk ilişkilerinde bu örnek unutulmamalı. Görevli 

sayın misafirlerimizden. bu kadar cesur ve d~erli bir adamın bu binasının koruma altına alın· 

ması için ilgililere gerekli bilgileri vermeleri konusunu arz ederim. 
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Son 15 yıldan beri ne olup ne bitiyse. herkes burada dile getirdi. Ama nasıl olduysa bugün. 
şükür huzurluyuz. Huzuru bu sa~ladı . huzuru o sa~ladı . huzuru ben sa~ladım demektense bunu 
bir tarafa bırakalım . Allah bu halkın. bu islamın . bu milletin dostudur. Allah düzeltm iştir. hiç 
kimse düzeltmemiştir. Bu ortam düzelmişken . bu kardeşli~i. birli~i. beraberli~i. kimin ne gücü 
varsa. birlik. beraberlik. kalkınma için elinden geleni yapma zamanı gelmiştir . Ben kendi köyü
mün ana ihtiyaçlarını huzurunuıda dile getirmek istiyorum. Benim köyümün on bin dönümlük 
da~lık arazisi vardır. Bu da~lık arazi meşe ile doludur. E~er bu alan orman a lan ı kapsamına a lı

nırsa . gerek köyüme. gerek çevre köylere. gerek devlete büyük katkıları olacaktı r. Hayvancılı~a 

çok elverişlidir. arıcılı~a çok elverişlidir. Normalde. kuraklık herkesi etkilemiştir ama sulanmız 

yeteı·i kadar hayvan beslemeye. arı beslemeye elveriş lidir. Burada işin ehli olan insanlara. iş 

emanet edilsin. Orn~in biri vardır ki arıyı gözleriyle bile görmemiş. ama devlet getirip bu ada
ma arı verirse. arıdan ne anlar? Ne kendisi kazanır. ne devletine. halkına kazandırır. Ben diyo
rum ki iş ehli olanlara emanet edilsin. Köyüm 150 haneden müteşekkildir. Bu nedenle. köylüme 
2000 küçük baş. koyun. 1000 adet arı ve kovanını istiyorum. köyOme ait on bin dönüm arazi
nin orman alanına alınmasını talep ediyorum. Ayrıca arazimiz her türlü ürünlere elverişlidir . Bi
zim ekti~imiz yerli tohumlar. bu sene 1' e 3 vermişlerdir: 1'e 5. en iyisi 1'c 8 kadar veı· iyor. Çok 
güzel. verimli bugday tohumlarının ve tahıl ürünleri tohumlaı·ının gerek köylüme. gerek bütün 
çevre köylere verilmesi halinde devletçe karlı çıkaca~ız. halkça karlı çıkaca~ız. Halkımız çalış

kandır. üretkendir ama bazı nedenlerle geri kalmıştır. I şte bu geri kalmışlı~ ın köylüden başlaya

rak giderilmesi lazımdır. Köylüye bu gibi kredilerin. işin ehli olan halka verilmesini talep ediyo
ruz ve tekrar sizlerin genel merkezden buraya kadar gelip. ihtiyaçlarımızı yerinde tespit etti~iniz 

için hepinize teşekkür ediyoruz. saygılar sunarım . 

Ahmet SALTlK- (GüneydoAu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Teşekkürler sayın muhtar. Haşim Bey'in de belirtti~i gibi bu kültürel ve tarihsel d~erleri ko
ruma ve kurtarma konusunda da planda ayrı amaçlar tanımlanmış. Bu çerçevede dedi~iniz gibi 
gerçekten bu yörenin. bu topraklar için canını vermiş. canını tehlikeye atmış insanları varsa. 
bunlardan kalan mirasın gelecek nesillere de aktarılabilmesi için korumaya alınınası dogrudur. 
Mikro bir olaydır. köy düzeyindedir. Şu anda belki biz çok geniş olarak konuyu gördü~ümüz için. 
yani arınana bakmaya ça lışıyoruz. Tek tek agaçları göremiyoruz tabi. Bundan sonraki aşamada 
daha aşa~ılara inip. köyler bazında. temelinde bazı planlama ve program geliştirme faaliyetle
ri başlayınca. mutlaka bu konuya da d~inilecektir. Benim. sizin yaptı~ınız konuşmadan edindi
gim. çok an lamlı buldu~um bir sonuç var. O da şu : işin ehline gereken yardımın ve des~ in sa~

lanması. Işin ehline derken kaynakları etkin kullanacak olanlara. Dediniz ki 2000 büyük baş . 
1000 kovan istiyoruz. on bin dönüm alanın. orman köyleri statüsüne geçirilmesini istiyoruz. 
Bu talep sizden ve orada yaşayanlardan geliyorsa bu talebin karşılanmas ı en d~rusu olacak
tır. Çünkü yerinde kalkındırma ilkeleri açısından uygundur. Talebin sizden gelmesi lazım. Ben 
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bunları ilgili arkadaşlarıma iletecegim. Fakat o aşamaya gelmedik daha yani şu planı bitirme

miz lazım. Ama bundan sonra gelecek olanlar: tarım ve ka lkındırma konusunda ça lışacak olan 
grup herhalde sizlerle tekrar bir görüşerek. Onlarca yıl geçti belki artık tahammül üm üz yok. ama 
bir iki y ıl içersinde de umarım uyulamaya dönük. köy düzeyinde de bu tip pı·ograınlara ulaşaca

gız. Çok teşekkür ederim. Bunla ı· ı mutlaka iletecegiz. Başka var mı arkadaşlar söz almak iste
yen? Buyurun efendim. 

Ahmet ARITÜRK- (SIIrt Gazetesi Sahibi) 

Muhterem konuklar ımız. ınuhterem dinleyiciler hepinizi hürmetle selaınlarım . Ben de kısa bir 
maruzatta bu lunmak istiyorum. Şöy le ki. bilindigi gibi llısu Barajı altında kalacak yöreleı·e hiz
met götürülınüyor. Baraj yapılacak diye yıllardan beri yolları yapılamayan . saglık ocakları. 

okulları onarılınayan köyleı·imiz var. Bu köyler çok zor bir durumdalar. O halde diyoruz ki dev
leteger llı su Barajını on y ıl gibi kısa bir süre içinde gerçekleştirecegine inanıyorsa ve bunu ger
çekten pmgı·amına almış ve bunu hedeflemişse. baraj su ları a ltında kalacak köyleri kaınu laştır

sın . köylülere şimdiden parasını versin. köylüler de başlarının çaresine baksınlar. Bunları böy
le sürüncemede bırakmak. yolsuz. okulsuz. susuz bırakmak. nasıl olsa efendim burası llısu Ba
rajı altında kalacak diye y ıll arca sürüncemede bırakmak. biraz da kusura bakmayın insafsızlık 
oluyor. Bunun yanında bir başka konuya da deginmek istiyorum. Ankara'daki bürokraLlar ma
alesef bütün yetkileri ellerinde tutmak istiyorlar. Halbuki yetkilerin pay laşılması. daha dogru
su yerel yönetimlere yetki tanınması lazım . Eger bütün iş ler Ankara'dan idare edilecekse. kredi

ler. yatırımlar için saglanacak krediler Ankara'dan verilecekse bu iş demin Sayın Başkanıının da 
buyurdugu gibi. boş ah ırlar. yıkık yatırım lara dönüşecek ve bu paralar savrulup gidecektir. Hal
buki yerel yönetimler tarafından organize edilirse o zaman daha başarılı olacaktır. Çünkü yerel 
yönetimdeki insanlar birbirini daha iyi tanırlar. kimin ne yapabileGegini. kapasitesini iyi bilirler. 

Bu bakımdan diyoruz ki Ankara'dakiler. bal tutan bal parmagını yalar misali bütün yetkileri el
lerinde tutmasınlar bıraksınlar yetkili olan yerel yönetimler olsun. Yatırımlar yerel yönetimlerin 
eline geçmedikçe kalkınına saglanmaz. 

Ayrıca Siirt'in başka bir konusu susuzluk. Bazı köylü hemşehrileriıniz susuzluktan yakındı

lar. Siirt'te şehiı· merkezi olarak biz de susuzluktan kıvranıyoruz. Bazen haftada bi ı· su alıyoruz. 
bazen on günde on beş günde bir. Bir de şöy le bir plan var. hem ki biz Hesko suyunu kull anıyo

ruz. Hesko su kaynagı birçok yerleşime veriliyor bu yüzden yetersizdir. Bir de Hevki suyu kay
nagı vardır. eger Hevki suyu kaynagı yapı lır ve Şirvan oradan su almaya başlarsa. o zaman Si
irt' in yükü hafifler. Aydınlara da Heskosuyu veriliyor. Köy Hizmetlerinin burada yapınası gere
ken işleri. Siirt Belediyesi tarafından yapılıyor. Bir de şöyle bir durum var. Gezdigiın zaman gö
rüyorum. köylerimizin bir çok yerinde taşlı araziler mevcuttur. Bu taşlı arazilerin temizlenmesi 
durumunda. çok önemli miktarda tarım arazileri ortaya çıkacak, tarıma ve ekonomiye kazandı
rılacaktır. Bu konuda da bir girişim olursa çok fayda lı olacagına inanıyorum. Saygılarımla. 
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Ahmet SALTlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Teşekkür ederim. Ahmet Bey üç konuya degindi. Birincisi kamu yönetimi ve yerel idareleri n 

güçlendirilmesi. zaten bu planda da. merkezi planlamadan katılımcı planlamaya gidiliyor. Dog

rudur. yerel idarelerin katı lımını. kararlardaki etkinligini arttırmadan. etkin kararlar ve etkin 
tahsisler. etkin yatırımlar mümkün degildir. Susuzluk sorunu. sadece köyde degil kentte de var. 

An laş ıldıgı kadarıy la taşlık araziler konusu da yeni tarıma açılacak araziler çerçevesinde deger

lendirmek gerekiyor. Kırsal kalkınma ekibinin yöneticisi Haşim Bey de not aldı. Bu üç konu. geı'

çekten hem istihdam yaratmak. hem de yerinde kalkınma bakımından ve insani gelişme bakı

mından . katı lımcı lıgın güçlendirilmesi bakım ından çok önemlidir. Teşekkür ediyoruz kendisine. 
Başka var mı efendim söz almak isteyen. buyurun. 

M. ·All FERANAZ- (Kurtalan-Çakılllı Köyü Muhtarı) 

Sayın Valimize. Sayın Başkanımıza teşekkür ederiz. Kurtalan'da susuzluk had safhaya var

mıştır . Köylerde. su yok. Gökdagan Kurup suyu işine1 5 sene önce başlanmış. halen su yok. Köy
lerde ·orada 7-8 tane köy var. Gökdogan. Çakı l lı. Avcıl ar. Yold uragı ve Çalıdüzü . Toytepe- Türki

ye Petrollerinin suyu da olmasaydı. göç edecektik. MTA birkaç tane sondaj makinesi gönderdi. 

A köyüne yapılıyor. B köyüne yap ılmıyor. Her şeyi siyasetçiler elinde tutmuş peki bu köylü. üvey 

çocuk mu? Devlet buraya el atıyor ama hiçbir şekilde bakılmıyor. Ne oldu peki? Köylü: yarın sa· 

vaş çıktıgı zaman. savaşa gitmeyecek mi? Bizden isteneni. biz yerine getirmiyor muyuz? Lütfen 

bunu dile getirin. Evet biz llısu Barajına karşı degiliz. ama bize faydası ne olabilir sını rımız gö· 

le dayanıyor degil ki. 400 metrelik yolumuz var ama yol yapı lmıyor. Bakın şu işe!! MTA'ya o ka· 
dar müracaat etmişim. dilekçelerim var. bunu dile getirin. Onlar sesimizi duysun. hepinize teşek
kür ederim. 

Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Evet dogru siyaset burada kişilere baglı olarak yapılıyor. siyaset yapılmas ı gereken bir iş fa

kat siyaset geniş kitlelerin katılımı ile konu ları tartışarak. öncelikleri birlikte belirlemekle yapıl

ması gereken bir iştir . Burada bir tek. iki tek siyasetçiye baglı olarak kararlar alınıyorsa işte o 

zaman sonuç bu olur. Inşallah bundan sonra siyaseti de yerli yerine oturtarak daha etkin bir şe
kilde ku llanırız. Peki teşekkür ederiz efendim. buyurun. 

Dr. Flkret SERIN- (ll Saglık Müdürü) 

Sayın Misafirler. degerli katı l ımcılar. saygılar sunarım. Bir iki konuya temas etmek istiyo
rum. özellikle planlamada ve sürdürülebilir gelişmede insan kaynaklarının önemli olduguna ina-
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nıyorum. Bu planda bir anlamda koordinatörlük görevi gören GAP Idaresi'ne soruyorum? Insan 

kaynaklarının geliştirilmesi ve tıgitilmesine yönelik çalışınaları var mı? Bunu. halkın tıgitimi ve 

kurumsal personelin gerek meslek içi egitim i, gerekse genel stı'atejik konularla ilgili egitim i bag

lamında belirtiyorum. Ayrıca. yine merak ettigim bir konuyu sormak istiyorum. GAP Idaresi'nin 

Siirt bazında. bu bölgede ilişkisini hisseLtigim iki konu oldu. Biri imar planlar. bu da maalesef 

bürokratik bir engel mekanizması şeklinde işliyor. digeride ise ÇATOM merkezleri. ÇATOM'Iar 

iyi niyetle oluşturulmuşlar. aslında uygun şekilde çalı ştırı lırsa güzel katkıları olacak. fakat iş le

y işte içieri boş. GAP Idaresi'nin direkt katkısının hiç olınad ıgı. hatta yerel imkanlarla beslenınek 

istenen merkezler oluşturulmuş. GAP Idaresi ÇATOM'lar ile gerçekten i şlev vermek istiyorsa. bi

limsel anlamda katkı saglayacak ve gerekirse bizi de yönlendirecek merkezler haline getirilme

lerini istiyorum. Saygılar sunarım. 

Abmet SALTlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Teşekkürler. ÇATOM'Iar konusunda biraz önce Sosyal Hizmetler Müdürü ile de görüştü k. ÇA

TOM'Iarın bir kimlik sorunu var. sosyal hizmetlerin kuru luş amaçları ile GAP bünyesindeki Çok 

Amaçlı Toplum Merkezleri'nin amaç ve hedefleri arasında bir örtüşme var. Niçin bu ikili yapı or

taya çıkıyor. konusunda da bir sorun var. Fakat bu bölgede özellikle dezavantajlı diye nitelenen 

gruplar. yani okuma yazması olmayan kadın lar. temel saglık hizmetlerine ulaşınada güçlük çe

ken kesimler. kamu dairelerine gidemiyor. Yani bir çekingenlik var. ÇATOM'Iar bu çekingenligi 

ortadan kaldırmaya yönelik aray ış ın bir ürünüdür. Yani öyle bir ideal çerçeve çizilmiştir ki! Her

kes çekinmeden kapısını çalarak girebilmeli. istiyorsa okuma yazma ögrenebilmeli. istiyorsa ih

tiyacı varsa. temel saglık hizmetlerini alabilmeli yani böylece daha demokratik. daha güler yüz

lü. daha insan yüzlü bir örnek oluşturulma lı . ÇATOM'ların arkasında yatan temel felsefe budur. 

Diyeceksiniz ki bu güler yüzlülük kamu kuruluşlarında yok mu? Yok tabi çünkü bürokrasi genel

likle asık suratlıdır . ve halka da biraz tepeden bakılır bu bizim gelenegimizde var. Yani ÇA

TOM'ların amacı bunları biraz daha etkin hale getirebilmektir. Bu yüzden hem GAP'ın destegine 

hem de mahalli idarelerin sahiplenmesi ve destegine ihtiyacı var. Bu bölgede. demokratikleşme 

için. sorun çözmek için yapılan her türden arayış. saygı deger arayışlardır. Bu şekilde nitelernek 

gerekir. çünkü hiçbir şey yapmamakLansa bir şeyler yapmak gerekiyor. Umarım ileride bu ikili 

yapı ortadan kalkar. mahalli idareler daha çok güçlenir. topluma dayalı bu tip merkezlerin sayı

sı artar hem de ayakları üzerinde durabilecek hale gelir ve kalkınmaya katkı da bulunurlar. 

GAP'ın imar plan la rı ile ilgili sorumlulukları var dogrudur. her gittigirniz ilde bu konuda yakın

malar i şittik. bunları da ilgililere aktarıyoruz. aktarmanın ötesinde bu sorunları nasıl çözebiliriz 

diye yapısa l önlemler nasıl a lınabilir diye de düşünüyoruz. Onun için çok teşekkür ediyorum Sa

yın Müdür Bey sag olun. 
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Nezir GÜRCAN· (Kurtalan Belediye Başkanı) 

Sayın Vali Yardımcım. GAP'ın degerli yönetici leri ve degeri i katılımcılar. saygılarımı sunarak 
sözlerime başlamak istiyorum. Bundan yüz yıl önce Dünya'da en degeriimaden altındı. yakın el

li y ıla baktıgımızda petrol altın la savaştı ve öne çıktı. Ama 2000 yıllarda su ve toprak insan için 
vazgeçilmez bir yer aldı. Ve bunun için GAP'a başından bugüne degin emegi geçen. emek veren 
tüm katılımcılara. tüm mühendis ve teknisyenlere. burada teşekkürlerimi sunmak istiyorum. Bu 
toplantı . GAP'ın bu salonda yaptıgı ikinci toplantı. biı•incisi oturumdan sonra. salon boşalma du· 
rumuna geliyor buna üzülüyorum. Fakat Sayın yöneticilerimin affına sıgınarak bir şey söyle
mem istiyorum. Gerçekten mükemmel bir program hazırlamışlar bilimsel ve çagdaş ancak dil 

olarak belki bu salonun %1 O ve % 15 'ne hitap edebiliyor. Bir çok köy muhtarlarımızı davet et· 
mişti k. sadece sürdürülebilir kalkınma cümlesi dahi salondaki insanlarımızın % 75-80'ni anla
yamadı. Bu top lantıyı madem köy muhtarlarımızla ve diger temsilcilerimizle yap ıyoruz. biraz da· 

ha anlaş ılı r bir hale getirebilirsek daha iyi olur. 

Bakıyoruz insanlar onları direkt ilgilendiren konularda. plan lamay ı ilgilendirmese bile sitem 
etmek istiyor. Gerçekten planlama önemli bir konu. Bugün Siiı'L'e gelirken bakıyoı·uz. Dicle'nin 
iki kolu üzerinden geçiyoruz. Başur ve Kezer çayla rı. bilinçsiz toprak kullanımı ve bilinçsiz su 
ku llan ımı mevcut. Pamukta kullanıla n bu topraklar iki üç yıl sonra çoraklaşacaktır. Bunun ya
nında bu pamuklar sulanırken çevre kirletilmekte. hatta insanlar zehirlenmektedir. Bu nedir top· 
rakların bilinçsiz kullanımıdır'? Urfa örntıgini göz önünde bulundurmalıyız. Ba ı·a jla r faaliyete 

geçmeden. şimdiden tedbir alınmalı. çevre köyleri ve şu anda pamuk üretiminde. tütün üretimin· 
de ça lışan köylülerimiz çiftçilerimiz aydın latılmalıdır. Toprak sahibi kendi eli ile topragını yok 
ediyor ayrıca kendi topragını yok ederken. çevre köyleri. çevredeki insanları da yok ediyor far
kında dtıgil. Ikinci konu. GAP belli bir çarktır. çarkın üzerinde yer alan dişliler. köylüler. su. top· 
rak. insan. yerel yönetimler. saglık ve egitimdir. Ve şimdiden her dişli kendi payını ve kendi ön· 
temini almazsa. yarın bu çark dönmeye başladıgında çalışmayan dişliler çarkı ya kıraı· ya da iş· 
levsiz hale getirir. Eger saglık için. egitim için yeterli tedbirler şimdi alınmazsa. yarın on binler· 
ce dönüm pamuk ekildiginde bu pamuk elbette ki Siirt ve Kurtalan. Batman'da çı rçır işletınele· 

rinin fabrikalarında işletilecek. hatta tezgahlarda elden geçirilecek. hatta bunu karşılayacak tek· 
n ik elemanın da hazır olması gerekir. Şimdiden planlamasına geçilmesi gerekir onun için en M es· 
tek Yüksek Okullarını açılması . Siirt ve Batman'a uygun düşen nedir hesaplanması gerekir. Pa· 
muk tarımı açısından veya da sulu tarım açısından geriye baktıgımız da hayvancılık önemli bir 
yer tutuyor. Ama maalesef hayvancılık ilkel ve bilinçsiz yine yapı lıyor. Bunların da daha saglık· 

l ı daha bilimsel bir hal alması için en azından Siirt için tabi bu ön etütleri yapılır görevliler yet· 
kililer tarafından . Bir fakülte. bir tarım fakültesi veya da hayvancılık fakültesi oluşturulabilir ve
yahutta buna denk düşebilecek örnegin Kurtalan 'da özell ikle tahıla veya pamuga yönelik bir 
Meslek Yüksek Okulu söz konusu ol abiliı·. Onun için planlamada şimdiden tedbiı· alınmazsa ya
rın barajlar su doldugunda ki Urfa'da bunu görüyoruz. ben GAP'ın Urfa'daki ça lışma larını za· 
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man zaman takip ediyorum ki Harran'a gittim. Dünya'da örnek gösterilecek bir proje ama kor
karım ki amacına ulaşamaz. Onun için şimdiden teclbirleı· a lınabi li r alınmalıdı r da bilinçli su kay
nakların ın kullanılması. bilinçli olarak tarlal aı'ın kullanılması ve üı·eti lecek ürünlerin. degerien
dirilecek atölyeler olabilir. fabrikalar olabilir bunlar için yeterli teknik elemanla ı·ın hazır hale ge
tirilmesi için Meslek Yüksek Okulları olabiliı· ki YOK bun ların önünü kesti zaten. sanat okulları 
olsun. diger okullar yüzünden kimse gitmek istemiyor. Bundan böyle maalesef çok programlı li
selerin bölümlerini eger bu yönden tedbir alınırsa büyük Kurtalan ve çiftçinin çocugu o okulu ra
hatlıkla tercih eder. ve belki beş yı l sonra faaliyete geçecek bir fabrikan için teknik bir eleman 
olarak tercih eder. Onun için o tedbirler alınma lı ve eleınan lar hazır tutulmalı bu egitiınde de 
olur. saglık ta olur. Fakat ikinci önemli ayagı kırsalcia üretilecek ürünlerin şehir merkezlerinde 
degeriendirilmesi konusunda yerel yönetimlerle bazı çelişki ler dogacaktır. Yerel yönetimler imar 
açısından şu anda yeterlidir. örnek vermek istiyorum: Kurtalan'da geçen yıl bir un fabrikası açıl

dı fakat bu fabrika yapılırken kanalizasyon ve su artıklarının nereye atılacagı hiç pi'Ojeye alın
mamış ve hesaba katılmam ı ştır. Ve şu anda çevresinde göletler oluşturarak o atık sularını ma
alesef ilzüleı·ek söyleme i stiyoı·um. Çevreyi kirletecek şekilde hatta hastalık yaratacak şekilde 
fabrikanın hemen çevresinde bir evin sanki septik çukuruyınuş gibi göletler açılıyor. Bu ne fab
rika sah ibinin yani girişimcinin suçudur ne de yerel yönetim belediye olarak bizim suçumuzdur. 
Bunu planlayan en azından kred i verirken bunu gözden geçirmelidir. Yani demek istedigim. ya
rın bu yerel yönetimlerde kırsa lcia üretilecek ürünlerin şehirlerde degerlendirilirken. yatırıma 
dönüştürürken yerel yönetimler şimdiden güçlendirilmelidir. Yerel buna hazır degilse bir anda 
çarpık bir sanay ileşmeyi beraberinde geti ı·ecektir . Yine burada sonuç alamayacagız. teşekkür 
ederim. saygılar sunarım . 

Ahmet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 
Grup Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz. 

Bu sürdürülebilirlik kavramı bizim için de yeni bir kavram telaffuzu da zor. Biz bu kavram
l arı anlaşılmasın diye kullanmıyoruz yani bazı doktorlar mazur görsünler. reçete okunmasın di
ye yazalar. bizde böyle bir şey yok. bütün söylediklerimizin halk tarafından. herkes tarafından 
an iaşılmasına özen gösteriyoruz. Ama buna ragmen bazı konularda yetersiz kalabiliyoruz. Sür
dürülebilirlik gelecek nesillerin yaşamını tehlikeye atmadan. bugünkil insanların ihtiyacını kar
şılamak demektir. Su kaynakları giderek azalıyorsademek ki su kaynaklarını çogaltıcı ya da mu
hafaza edici önlemleri agaçlandırmayı vesaireyi bu konuda ki tedbirleri alınadık an lamına gelir. 
Ve sürdürülebilir bir iş yapmadık anlamına gelir. Dolayısı ile gelecek nesiller için. çocuklarım ız 
için meraları ne bileyim. bizim dönemimiz de ki verimli halde tutamam ış. aşırı otlatmışsa. rotas
yona tabi tutmamışsak bu da işte sürdürülebilir degil tam tersine sürdürüleınez. tekrarlanamaz 
kalıcı olmayan bir pratik bir uygulama anlamına geliyor. Sürdilrülebilirlikte iki olay var. birin
cisi genellikle yoksulluktan kaynaklanıyor. varsıllıktan kaynaklanıyor. Ülkemizde ve GAP bölge-
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sinde varsıl toprak sahibi insanlarda birim alandan. beş yerine. altı almış. yedi alm ış 0 kadar 
önemli d~il çünkü zaten belli bir büyüklüge ulaştıgı için. o kendi dönemindeki ihtiyacını karşı · 

layabiliyor. Onun için verimlilik o kadar önem taşımayabiliyor. Ikincisi de ama esas sorun Ne
zih Bey'in söyledigi bilgi ve bilinçsizlik noksanlıgı yani egitim çok önemli. Şimdiden gel~i 

planlamak lazım. her konuda planlamak lazım tamamen katılıyorum. tekrar teşekkür ediyorum. 
Evet Sayın Valim Buyurun. 

Ekrem lNCl- (Vali Yardımcısı) 

Şimdi GAP Idaresi diye bir kuruluş var. Güneydogu Anadolu'da Atatürk Barajı ile başlayan 

ve yöı·enin ekonomisini geliştirmeye, halkın refahını arttırmaya amaçlayan bir pı•oje. Ben bura

da üç y ıl önce göreve başladım. geldigirnin ikinci günü açı lan bir ÇATOM vard ı. GAP Idaresi ta· 

rafından Sayın Bakan tarafından açı lışı yapı ldı. Ve biı· takım okul öncesi ~itim. okuma yazma 

kursl arı şekl i nde başladı. Şimdi GAP Idaresi benim düşünebildigim anlamda tabi ki şu Master 

Plan çok güzel 2020'1eri 2010 yıllarını görerek hazırlanan plan mükemmel. Yerel anlamda köy
lerden vatandaşlarımız için katı lım sag ladık ama. ilgi azlıgından m oldu. belki anlayamamaktan 

mı oldu. bir azalma oldu. Belki zorlamayla insanlar burada kalabilirlerdi. asıl benim düşündü· 

güm insan ların gönüllü olarak bu toplantıy ı sonuna kadar takip edeb ilmeleı·i ni saglamak. GAP 
Idaresi kuruldugundan bugüne kadar burada kaç kişi istihdam edilmiş. Bunun mali portesi ne 

kadardır. ne kadar TL harcanmış. bu böyle organize olmasaydı. bu bütçe mali portre başka şe

kilde harcanabilseydi daha başka neler yapılabilirdi? Bence vatandaş açısından olmas ı gereken. 

vatandaşın ilgi ile buraya gelmesini saglayabilmenin temel konularından biri bu olabilir. GAP 

Idaresi bana sulama projelerini hatırlatıyor. Belki Urfa gibi Harran Ovası sulaması gibi pı•oje

ler Siirt'te yapılamaz ancak Siirt. içinden Botan nehri. Kezer. Başur ve Garzan nehri diye dört 

tane suyun geçtigi bir alandır. Vatandaş için şu ilginç olabilir. bu nehirlerde GAP Idaresi sula
ma projeleri yapabilir. Bugün bizim en fazla tarım yapabilen ilçemiz, bugday ekilen. genelinde 

sulama imkanı olmayan Kurtalan ilçemizdir. Kenarından Garzan nehri geçiyor. Başur nehri ge

çiyor. suyu yüz metre yukarıya çıkaracak bir sistem kuruldugu zaman belki dört-beş bin dönüm 

arazi sulamak mümkün olacaktır. Acaba GAP Idaresi bu tür projelere yönlenemez mi? Bu tür 

projelere yönlenirse. vatandaşın ilgisi çok daha fazla olacak ve kuru tarımdan belki mevcut al· 

dıgı verimin beş veya on kat daha fazla ürün alabil~i bir verimlilik ortaya çıkacak. GAP Ida

resi bence bu tür sulama projelerine yönlenmeli. Siirt'in temel ekonomik kaynagı fıstıkçılık GAP 

Idaresi acaba Siirt'te fıstıkçılıgı geliştirmek için bir enstitü düşünüyor mu? Siirt'te iki milyon fıs

tık çögürü varsa. bunun on milyona ekonomik bir potansiyel haline getirilmesi düşünülemez mi? 

Siirt'te vatandaşın iştigal ettigi işlerden birisi de hayvancı lıktır. Acaba GAP Idaresi bizim köye 
dönüş kapsamında Dagdış köyünde yaptıgımız gibi her aileye 11 koyun.1 tane koç vererek bu

nu vatandaşımızın 30·40'1ara. 12 tane koyunu 100'1ere 1000'1ere ulaştırılmasını saglayamaz 
mı? Minimal projelerle yani daha dogrusu tüme varım d~il de. tümden geli m metoduyla bir eka-
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nomi saglanamaz mı? Diye düşünüyorum. Plan harika. insan boyutu. tarım boyutu. ç~vre boyu· 

tu her boyutu düşünülerek Avrupa Toplulugu·na aday olan bir ülkede düşünülmesi gereken ve 

olması gereken süper bir plan. Işte bu planlar dahilinde. GAP Idaresi böyle minimal projelerle 

ne bileyim koyunculuk projeleri. ilimiz için fıstıkçıl ık. ilimiz için dagcılık düşünülebilir. ben sana· 

yi ile Siirt ilimizin gelişecegine inanmıyorum. Çünkü otomobil fabrikasının olması da çok zor ma· 

liyetler çok fazladır. Ama ne olabilir burada? Diyarbakır'dan buraya pamuk tarlaları göı'üyorsu· 

nuz. ama pamuk işlenen bir yer yok. Acaba GAP Idaresi bu tür projeleri. belki Sivil Toplum öı·· 

gütlerinden saglanacak kredilerle. Avrupa Toplulugu kaynaklarından saglayamaz mı? örnegin. 
Batman'la Siirt arasına çırçır fabrikası kurulamaz mı? Biliyorsunuz GAP'ın Gl DEM diye kuruluş

ları var ama ilimizde yok. girişimleri destekleme. bu yönde fikirler vererek. kaynagını da sagla
yarak aıtı bu işlerin yürümesini de kontrol ederek. bu valilikler baz alınarak da yapılabilir. yar

dımcı olunabilir. Her durumda minimal projelere gidildigi zaman. bırakın buradaki şu salonu 
doldurmayı. salona girmek isteyip giremeyecek olan vatandaşların olacagını düşünüyorum. Arı

cılık projeleri desteklenemez mi? ben yaklaşık 13 yıldır mülki idarelerde çalışıyorum ve çalıştı

gımız yerlerde projeler yaptık. Burada da seracılık projelerini yerleştirmeye çalışıyoruz. Yakla

şık 220 civarında sera yaptık ve bu seraları takip ediyoı·uz. Şu anda Siirt'te 220 tane sera vaı·. 
Acaba GAP Idaresi burada teknik veya üretim plan laması yapamaz mı? bu üretilen ürünlerin pa

zarlanması için bir organizasyona gidilemez mi? Mesela Siirt'te ve biliyorsunuz Pervari Balı 

meşhurdur. GAP Idaresi, Siirt'i baz alarak konuşuyorum. acaba arıcılıgın gel iştiri lmesi için bir 
ça lışma yapamaz mı? Kendi kaynakları olmayabilir ama. GAP Idaresi'nin ben bütün sivil toplum 

kuruluşlarına ulaşabildigini görüyorum. Avrupa Toplulugu ve diger kaynaklar kullanılabilir. Bi

zim burada. Türk Alman teknik iş birligi çerçevesinde GTZ ile bir ça lışmamız oldu. Vesile olan 

Volkan VURAL Bonn Büyükelçisi. şimdi Avı·upa Toplulugundan sorumlu Genel Müdür ve 600 bin 

Mark perspektifli belki çok büyük biı• para degil ama bunla Fredik Nurnan Vakfı ile çalıştık ve 

burada Çı kışta göreceksiniz onlar salon organize etti ve ilimizde ki el sanatları ürünleri ile biz Di
yarbakır 'da fuara katıldık . Bu bir hafta sonra Antalya'da başka bir fuara katı lmamızıda sagla
dı. Buna benzer ça lışmalar yapılamaz mı? Ben 13 yıldır çalışıyorum. tür verimli çalışmalar ya

pan bir tek Türkiye Kalkınma Vakfı'nu gördüm. GAP Idaresi acaba Türkiye Kalkınma Vakfı sis
temi ile çalışan bir kurum haline getirilemez mi? Köytür. tavukçuluk işletmeleri olan. seracılıgı , 

arıcı lıgı , kilimciligi, halıcılıgı destekleyen ve gerçekten üründe alabilen bir kuruluş. Bir de Ana

dolu Kalkınma Vakfını biliyorum. Ayrıca Prof. Dr. Ahmet AKYÜREK soyadını hatırlayamayaca

gım belki biliyorsunuz. Narman'da biz ona peynir mandırası yaptırdık , 30 bin ton kapasiteli bu 
mandıra ile şu anda beyaz peynir üretiyorduk ve köylünün sütünü almaya başladık. köylü sütü
nü dökmemeye başladı ve şu anda Kaymakaml ıgın belki 60 tane montofon inegi var. Ve vatan

ctaşta bin tane süt koyunu var. sütü degerlendiriliyor. GAP Idaresi elimizde olmayan böyle bir 
mandıra süt iş letmesinin açılmasına önder olabilir mi? Valilik olarak biz düşünüyoruz. Vatandaş 

sütünü pazarlayabilecegi bir işletme bulursa. süt inekçiliginin burada gelişmesi mümkün. ama 
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vat.andaş sütünü sat.amayacaksa "sen inekçilik yap" derseniz t.abiki olmaz. Vat.andaş sütünü pa
zarlayabile~ini düşünüyorsa . sat.abilecegini düşünüyorsa elbette ki inekçilik yapacaktı r . Ben

ce terörden sonra bölgenin sorunlarının çözümü buralarda yatıyor. Benim görebildigim. ta rım 

ve hayvancılık önde. sanayi ikinci planda kalıyor. Sanayi konusunda da yöre ekonomisine yöne

lik bir sanayinin olabilecegini düşünüyorum . Bu da pamuk ümtiliyorsa. çıı·ç ır fabı·ikasında n baş

lamak. fıstı k üretiliyorsa. fı stık işleme tesisleri açmak. Ancak maalesef ilimizde fıstı k işleyen bir 

iş letme yok. vat.andaşlarımız fı stıklarını topluyor. Antep'e götürüp, kavurup tekı·ar getiriyoı· lar. 

Benim en önemli ı.esbitim. yörenin ihtiyacını karşılamak için çok büyük pa ı·a l aı·a gerek olmad ı

gı. Bence bizim bu dört nehirden faydalanarak sulu t.arım yapmamız mümkün. Kuru a lanları su

lu t.arım a lanlarına dönüştürmemiz lazım . başt.a Kurt.alan olmak üzere sanayi ü ı·ünleri üretimi. 
şimdi 100 bin dönOme pamuk ekiliyorsa o zaman belki 500 bin dönüm. bir milyon dönüıne pa

muk ekilebilir duruma gelecektir. Şu anda pamuk a lanında m inimize bir üretim var. o zaman bu

ran ın ekonomik potansiyeli olacak pamuk üretimi saglanabilir. sulama projeleri ile. 

Türkiye Kalkınma Vakfının . Erzurum ça lışmalarını gördükten sonra buraya gelmesine çok da 
sevindim. seracılıgı onların daha organize bir şekilde götürebilecegine inandım ve ön ça lışmala

rımız devam etmektedir. Acaba sözleşmeli et tavukçulugu sistemini Türkiye Ka lkınma Vakfını 

önder kıla rak kurabilirmiyiz? Erzurum'da çok yaygın bu iş , Mudurnu tavukçuluk. Banvit borsa
da bile hisseleri çok prim yapan kuruluşla r. Acaba bu ahırları tavukçuluk çiftliklerine dönüştü

rerek. GAP Idaresi olabilir. Kalkınma Vakfı olabilir. Acaba boş ahırlar yüz binlerce tavukla dal
durularak tüketimi gittikçe artan beyaz et pazarında yeı· alabilirmiyiz? Tavukçulukt.a bazı kriz
ler var biliyorum. bir t.akım sübvansiyonlar yapılamıyor. Et tavukçulugunun. yumuı·ta t.avukçu
lugundan daha az riski var ve 43 günde bir civcivin 2-2.5 k iloları bulabildigi. yemin. ete dönüş

me oranına göre vatandaş içinde bilhassa köylü vatandaş için. aile ekonomisi için. bir on binlik 
tavuk çiftliginin iki ayda. iyi gelir getirebilecegini düşünüyorum. Sayın Valimizin Ilimiz için çok 
büyük bir şans oldugunu düşünüyorum . Sayın Valimiz Kelkit Ka lkınına modeli gibi bir modeli 
gerçekleştiren bir valimizdir. Yurt dışından sekiz bin tane seçkin süt inegini ülkemize ithal ede
rek. bütün valiliklere de pazarlayan birisidir. Agaçlandırma konusunda. ekonomik anlamda ka
vakçı lık yapılabilir. demierin kenarında hiçbir agaç göremiyoı·uz. Bu anlamda tamamen yörenin 
çok az maliyetlerle dönüştürü lebilecegini düşünüyorum. Mesela Sayın Başbakanıınız Şırnak'ta 

Başagaç diye bir yere gitti ve ilimize de Leşri f buyurdular. Bir köyde. köye geri dönüş çalışması 

uygulandı biliyorsunuz. bakın uzun ça lışman ın degeri trilyondan fazla. ama bizde Eruh Dagdışı 

diye bir yerde üç köyü birleştirdik. Bizim maliyetimiz 100 milyar sadece malzeme yardımı var 
halkın ça lışınası var orada. Belki iş ihale edildi trilyona mal oldu. ama biziınki 100 milyar. bire 
ondur. Yani trilyon vermeye gerek yok 100 milyarla olabiliyorsademek ki bu pl'Ojeler bir takım 
şeylerle gerçekleştirilebilir . Bu benzeri ça lışma ları vatandaşı da işin içine sokarak yapabilirsek. 
GAP Idaresi de buna önder olursa. Türkiye Cumhuriyeti Devleti Güneydogu Anadolu problemini 
çözer. Teşekkür ederim. 
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Alırnet SAL TlK- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Ekrem Bey' e teşekkü r ediyoruz. Şimdi Ekı·em Bey GAP'ın yarattıgı istihdamdan ve bunların 
fayda maliyet hesab ı yapılsa nas ıl bir sonuç veı·e<:eginden an ladıgım kada ı· ı ile bahsetti. Iki şey 
söylemek istiyorum. birincisi toplumda çeşitli kurumlar var. Egitim ku ı·um ları var. saglık ku
rumları var. hukuk, iç ve dış guvenlik gibi yani böyle özelleştireıneyecegimiz. bunlar tamamen 
ulusal birlige yönelik yani toplumun geneline yönelik ve kısır . dar. ekonomik analizlerle deger
lendiı·ilemeyecek konularda ça lışan ve görevler üstlenen kuruınlardır. Bir de ticari iş yerleri. şir

ketler. üretim merkezleri var. iş letıneler var. fabrikalar. kooperatifler vesaire bunlar kuşkusuz 
çok daha rasyonel çalışınası gereken yerler. Kalkınmaya yönelik çalışan arkadaşların11Za atıfta 

bulunarak söylemek istiyorum. GAP'ın yeri nedir? GAP uygulayıcı bir kuruluş degildir. GAP di
yor ki ! Bir kalkınma kuruluşuyuz. GAP Idaresi kendini bir ka l kınma örgütü olarak kendisini gö
rüyor. Ka lkınma örgütü demek ilelebet devanı edecek bir örgüt degil. tarihin beliı• li bir dönemin
de başlayacak. belirli bir döneminde işini bitirecek. ununu eleyecek ve elegini asacak. Ve şu an
da bu planlama g ı·ubuna verilen görev de GAP planı 10 yıl sonra bitirilsin 10 y ıl içerisinde dog
ru düı·üst bir iş yapılsın . Bu işin yapılabilmesi içinde planla rı oluşturulsun. Şimdi bu açıdan yi
ne de sorgulamak gerekir. Peki ne işe yarar bu ka lkınma kuruluşu. bu kalkınma kuruluşu bir ke
re konuları. sorunla rı katılımcı bir şekilde tanımlayıp. ka tılınıcı bir şekilde çözüm yollarını gös
termesi gerekir. Bazı uygulamalar yapması gerekir ve bu uygulamalarda kamu ile. hedef grup
la rı ile bu hedef gruplar çiftçiler olabilir. kadınlar olabilir. küçük ticaret erbabı olabilir. esnaflaı· 

olabilir. gençler o labiliı·. sokakta çalışan çocuklar olabilir vesaire. Hedef gruplarla i ş birligi ya
pan ve bu iş birligini yaparken kamu kuruluşları arasında sivil toplum örgütleı· i ile sizin de be
lirttiginiz gibi mutlaka iş birligi yapması gerekir. Bunun sonuncunda kalkınma kuruluşu bir mo
del geliştirir. model biı· uygulanabilir. tekrarlanabilir bir model ortaya koyar. GAP bunu yapmak 
istiyor ve bu yolla da yatırımcı ku ruluşları. kamu kuruluşlarını ve bu alanda ça lışan ları etkile
mek istiyor. GAP'ın misyonunu bu şekilde tanımlamak gerekiyor. GAP şimdiye kadar çok büyük 
fiziki yatırımlardan 10-15 y ıl sonra. küçüge ulaşmaya çalışıyor. Vardıg ı nokta da bu da sorgu
l a nıyor. Sosyal projelerden sorumlu bir kişi olarak ve kı rsal kalkınma konusundan sorumlu olan 
arkadaşlarımı zl a berabeı· biz daha küçük küçük projelerin. özellikle sulama d ış ı alalarda ka lan 
halkın acil sorun larını çözmeye yönelik. bunların katılımı ile kaynakları etkin kullanarak yaygın 
gelir getirici projeler. su pı'Ojeleri. altyapı projeleri uygulanıaktan yanayız. Sizin veı•diginiz ör
nekler arıcılık. seracılık tek tek hepsi incelenebilir. Hangisi daha uygun hangisi daha dar. Sera
cılık hassas bir konudur. bu yörenin insan la rı için biraz yabancıdır. Ama arıcılık dogayı içine 
alan bir üretim konusudur üzerinde durmak gerekir. Şimdi GAP'ta da her kurumda oldugu gibi 
bir kabuk degiştirme var Türkiye Kalkınma Vakfında da bir görevim var ve yöneticisiyim. Tür
kiye Kalkınma Vakfını biliyorum. Fakat bütün gönüllü kuruluşların bir sınırı vardır. bunlar ölçe
gi çok büyütemezler. ölçek büyüdügü anda daha farklı bir nitelige bürünebilirler. Daha saglıklı 

bir nitelik kazanabilirler. sonuç olarak bence GAP Idaresini yerli yerine oturtmak lazım . GAP lda-
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resi bir yatırımcı kuı·uluş degil yani bütçesi yok trilyonlardan bahsediyoı·sunuz bir tek köyden 
bahsediyorsunuz. Şırnak'tan yeniden yerleştirilme benim bildigim. o köyün bütçesini üçte çar
pın GAP'ın toplam gider bütçesiydi. 

Biz GAP'La model geliştirmek. modelleri yaymak bu konuda bir toplumsal etki. politik etki 
karar alma süreçlerinde etkin olan kesimlere bir input bir girdi saglama işlevini yürütüyoruz. 
Yüklememiz geı·ekiyor. aksi halde bir kalkınma niLeligi de olmaz. Tipik. bürokratik bir kuruma 
dönüşebilir. yani her kalkınma kuruluşu daha dinamik. daha etkin. daha esnek durumundadır. 
Yani daha esnek bir planlama an layışına göre çalışmak durumundadır. Esnek bir yönetim anla
y ışı denemeye. sınamaya daha fazla agırlık vermek durumundadır. Bunun etkisi uzun sürede 
görülür, sözünüzün sonunda bagladıgınız konu son derece önemlidir. Biz bunları konuşamadıgı

mız için. katılımcı olmayan merkeziyetçi yönetmelikler kullandıgımız için. bunu çok paha lı öde
dik. Bundan sonra bu ülkenin buna tahammülü yoktur. Oturup hep beraber sorun ları açık yü
reklilikle demokratik usullerle. gerçekten katılımcılıgı ögrenerek birlikte karar verecegiz. Ama 
herkesin ögretecegi şeyde var. Bunu önceden kabul ederek gelecegi plan lamamız gerekiyor. Bu 
açıdan Siirt'Le. GAP'ın yaptıgı bu planlama. bilgilendirme. bilgi a lış verişi amaçlı toplantıyı biı· 

kazanç olarak nitelendiriyorum. Tekrar teşekkür ediyorum Ekrem Bey. 

Haşim ÖCÜT- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma ve 
Tarım Grup Yöneticisi) 

Ben aslında Sayın Başkanın biraz önce yapmış oldugu açıklamaya benzer bir açıklama yap
mak istiyordum. Plan nedir? ve Planın arkasından sizlere gelecek nimetler nedir? Bunlar üzerin
de durayım. Plan. bir bölge olabilir. bir ulus olabilir. bir ülke olabilir. Mevcut potansiyelin. ora
da yaşayan insanların ihtiyaçlarını karşılamak üzere harekete geçirilmesi olayıdır. Bunlar bölük 
pörçük yapılabilir ama bunları bir bütünlük içinde yaptıgın ız zaman da planlama yapmış olur
sunuz. Biz bu işi yapıyoruz. Türkiye 1961 yılında planlı kalkınına modelini kabul etti. Anayasay
la birlikte ve Devlet Planlama Teşki latı' nı kurdu. Ben uzun y ıllar Tarım Bakanlıgında çalışmış bir 
kişi olarak. yapmak istediklerimi projelendirdiın. Onu Devlet Planlama Teşkilatma götürdüm ve 
oradan kaynagı alarak uygulamaya aktardım. Tabii ben projelerimi belirlerken de Kalkınma 
Planlarındaki amaçlara. hedeflere. öncelikiere dikkat ettim. Burada yaptıgıın ız bölgesel plan. as
lında Türkiye için çok yeni bir olgudur. Türkiye bölgesel plan modelini GAP'la birlikte kabul et
t i. Dogu Anadolu Bölgesi için bir proje hazırlanıyor. Dogu K.aradeniz bölgesi için bir proje hazır
lanıyor. Ama GAP bunlar arasında çok önceden başlamış bir bölgesel kalkınma projesidir. Ek
sikleri. fazlalıkları var ama daha önceki sunuşuınuzda da belirttik. Biz yeni kavramları dikkaLe 
almak üzere bölgenin kalkınması için faaliyetler dizisi olan bir belgeyi ortaya koyuyoruz. Ve bu 
belge sadece kamu kuruluş larının ve kamunun elindeki finansal kaynaklarının harekete geçiril
mesini öngörınüyor. girişimcilik gücünün de bu sisteme entegre ed ilmesini öngörüyor. Bunları 

belirli bir düzen içerisinde ele a lınaya çalışıyoruz. Uygulamaya almaya ça lış ıyoruz. Daha önce
ki sunuşuınuzda da belirttigim gibi planlar hazırlanırken belirli aşama lardan geçen ilk aşaması 
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durum tespitidir. Bölgeye geldik. illerde sizlerle beraber olduk ve sözlerinizle ihtiyaçlarınızı tes
pit ettik. sonra planın diger aşamaları geliyor. Işte bir aşaması da vizyonun bel irlenınesi amaç

ların. hedeflerin. politika ların ortaya konması idi. 

Buna göre de. bunlara ış ı k tutacak faaliyeLieı· belirlenecek. şimdi Sayın Va li ın burada ger
çekten de bizi yönlendiren ve gündem im izde bulunan bir çok faaliyeti gündeme getirdi. Bundan 
sonraki aşamada. bizim gündeıniın izi faaliyetler oluşturuyor. Bu faaliyetler. sizin huzu ı·unuza 

getirdigiıniz. size sundugumuz amaçlara göı·e bel iı·Jeniyoı·. Yani amaçlardan bir tanesi neyd i. ge
liri yükseltınekti. Bölge halkının gelirini yükseltmek ve bunu sürekli kılmak bir de adil şekilde da
gılınasını saglaınak. Gelirin yükseltilmesi şekl inde bir amaç saptasaydık o zaman faaliyetler Sa
yın Valimin gündeme getirdigi faaliyetler olmazdı. Biz onu sürdürülebilir kılmak istedik yani de
vam etmesini istedik. Bu faaliyetlerin gelecek nesillere de dogaı kaynakları ve zenginligini akta
racak bir şeki lde olsun istedik. Devamlı olsun istedik Sayın Başkan ahırlardan bahsettik o ahır
lar gibi sonuçta olmasın. Biz bunu yazdı k. gelir dagılıınındaki dengesizlikten. bölgelerarası geliş
m iş lik farkın ın aza ltıl masından bahsettik. Bölge içerisindeki gelir dagılımındaki gelişmişlik far
kının ortadan kald ırılmasından bahsettik. Işte bu amaçlar bize sizin burada gündeme getirdlgi
niz faaliyetlerin belirlenmesinde en önemli bir rehber. Do layısı ile anladıgıın kadarıy la sizlerden 
a ldıgımız destekler ölçüsünde. dogrultusunda sizin amaçlarla ilgili onayınızı aldık. I şte bundan 
sonraki aşamada faaliyetleri belirleyecegiz. Karşınıza gelecegiz ve onları tartışacagız o zaman 
şöyle olacak. Bir bölge planı içerisinde Siirt. Siirt'in dogal potansiyeli nedir? Toprak potansiyeli 
nedir? ve Bunların sonucunda ortaya çıkan bir hayvancılık potansiyeli var. Hayvancılık potan
siyelinin ha ı·ekete geçirilmesi için hangi faaliyetleri de uygulamaya aktarırken hangi modeliere 

ihtiyacımız vaı·? Bunlar bizim gündeıniın izi teşkil edecek. Köy bazında havza bazında. hayvancı

lıkla ilgili büyükbaş hayvancılı k onu da ikiye bölersek eger süt hayvancılıgı. besi hayvancılıgı. 

Bunların ölçüsünü bu lacagız. boyutunu bulacagız. Ne kadar hayvan? Ne kadar başlık işletıneleı· 

buraya uygun? Bunların kredi ihtiyacı nedir? Bun ların finansman ihtiyacı nediı·? Ondan sonra
ki bölüm. bunun ne kadarını Ziraat Bankası karşılayacak? Ikinci konuya da deginmek istiyorum. 
Ziraat Bankasının finansınan programı buna yeterli mi? Ek finansınan kaynaklarına ihtiyaç var 
mı? Bunlar nasıl karşılanab ili r bir da başka bir konu. 

Bu plan. aslında GAP Bölge Kalkınına Idaresi'nin kendi finansınan gücüyle uygulanacak bir 
plan degil. Bu plan GAP Bölge Kalkınına Idaresi'nin bu görevlendirilmesi ve bunun sonucunda 
oluşturdugu bir ekibin ortaya çıkaracagı bir rehber belge ama bu rehber belgenin içerisinde su
lama projeleri ile ilgili bölüm Devlet Su Işleri tarafından yürütülecek. Devlet Su Işlerini diyecek 
ki zaten biz Devlet Su I şlerini de çalışmam ız içersine dahil ettik. Onlarda zaten katılıyorlar an
larında sözü alın ıyor. Onlarında istekleri dile getiriliyor. Ama burada şu söylenecek denecek ki 
bölgeye gittik. yörede bize böyle bir ihtiyaç ortaya kondu. Yani sadece Fırat Havzası için proje
ler geliştirilmiş onlar öncelikli olarak uygulamaya aktarılmış ama Dicle Havzasında bir gecikme 
var. Bunun öne çıkarılmasını istediler. Bizde bu yönde tercihimizi kullan ıyoruz. Bunu nasıl ya-
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pabilirizin aray ışı içerisinde olacagız. Sonra burada Master Plan'da düşünilimemiş küçük sular 
var. Küçük sular hem içme suyu olarak hem de sulama suyu olarak harekete geçirilebilir. I şte 

biz bunları da hesaplayacagız. 

Yani GAP Planı. çok yön lü. çok bölümlü çok konulu entegre bir proje. Bununda yürülıne so
rumlulugu GAP Idaresi'nde degil, GAP Idaresi'nin burada ki görevi plan hazırlamak. planın uy
gulamaya aktarılması için gerekli finansman kaynak larını bulmak. harekete geçirmek ki biz bu 
konuda Devlet Planlama Teşki latıyla yakın çalışıyoruz. Onların Siirt'Le dUzenledigi toplantıya ka
tıldı k bölgede. Mardin'de. Şırnak'ta düzenledigi toplantılara da katıldık. Onlarında dedigi şu biz 
artık merkezi plandan. beş yıllık kalkınına planlarından . biraz daha aşagıya inecegiz ve bölge 
plan iarına dönüştürecegiz bilahare de il planlarını yapacagız. I şte bunları yaparken. GAP Bölge 
Kalkınma P lanı bizim esas alacagımız belge olacak. Şimdi bu baglarnda GAP Bölge Ka lkınma 

lda ı·esi'nin yaptıgı ÇATOM, GIDEM ve küçük projelerle burada anılmamalı . GAP Bölge Kalkınma 
ldaı·esi bölgede yürütülen. ilgili uygulayıcı kurumlarla birlikte yön veren. aray ış içeı·sinde olan. 
onlar için finansman bulan ve onları belli bir eş güdüm içerisinde. bölgenin ka lkınınası için ha
rekete geçiren bir birim olarak görmelidir. Bun ları yaparken ÇATOM'Iar gibi. Gl DEM'ler gibi sü
reli modellerle uygulamaya aktarılıyor. Onlar da GAP Bölge Ka lkınma Idaresi'nin uzun vadede 
yürütecegi projeler degil. Onlar da birer ınodeldir. bunları ilgili Bakanlıkla r yürütecek. sivil top
lum örgütleri yürütecek. GAP Bölge Kalkınma Idaresi bu planla onlara gerekli imkanları sagla
yacak. Dolayısı ile Ziraat Bankası Müdürümüz bugün. Sayın Valimizi ziyaretimiz de bir şey söy
ledi GAP'ın ne yaptıgını ben bilmek istiyorum dedi. Aslında kendisine dedik ki GAP burada ne 
yap ıyorsa bunlar sizlerle yapılıyor Ziraat Bankası tarafından faaliyetler GAP Planı içersinde yer 
alıyor. Devlet Su Işleri tarafından yapılan hizmetler GAP Planı içerisinde yeı· al ıyor. Dolayısıyla 

biz bu bütünlügü sizlerle de görüşüp saglaınaya ça lış ıyoruz. Ben bunu açıklamak istemiştim te
şekkür ederim. 

Alırnet SAL TlK- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grup Yöneticisi) 

Şimdi başka söz yoksa. şu şekilde kapatmak istiyorum. Bugün öngörülen saatten 15 dakika 
geç olarak başladık. öngördügümüz zamanda yarım saat öncede toplantıyı bitiriyorum. Oç saat
tir beraberiz bu üç saat içerisinde yarım saat kadar biz tek yönlü olarak sizleı-e mayıs ayında 

sözünü ettigirniz planlama ça lışmalarında. hangi noktaya geldigimizi. hangi konu larla. hangi 
yöntemlerle gelecege yönelik ola ı·ak neyi plan lad ıgım ızı aktarmaya ça lıştık. Sizler de özellikle ço
gunlugu mahalli idarelerden ve köy muhtarlarından olmak üzere konuşmacılar ve il yetkililerin
den oluşan konuşmacıla r bu konuda ki görüş. degerlendirme ve hatta eleştiri leri nizi ortaya koy
dunuz. Notlarımızı aldık. konuşma ların kayıtları da yapıldı . bu katkı lar ve görüşler arasında ta
mamen Siirt özeline ilişkin hususlar da yeı· a ldı. Yani Batman için geçerli olmayan ama Siirt için 
geçerli olan konular da yer aldı. Bir kısmı bütün bölge için geçerli hususlar idi. bir kısmı ise ül
kemiz hatta dünyanın soı·unu ile ilgili konulardı. Biz burada dünyanın sorunlarını çözemeyece-
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gimize göre ve i şimiz de bu bölgenin sorun ları olduguna göre. biz bölge ve Siirt ölçeginde sizin 
geliştirdiginiz önerileri. görüşler i yeniden derleyip. topariay ıp bir sentez haline getirip bunları 

planlama süreçlerinde ku llanacagız. Katkıla ı'ınız için son derece memnun oldugumuzu belirtmek 
istiyorum. bu ı'ada gerek şahsım gerekse beraber olduguın ekip arkadaşlarım adına konuşmayı 

yegliyoruın . Haşim Bey'le daha önce bir degerlendirme yaptık bundan önceki toplantı lardan çok 
daha dinamik bir özellik gösterdi bugünkü toplantılarıınız. Katılımcı sayısı kadar. ki sayı az de· 
gil kapaııışta 52 kişi ile kapatıyoruz. başlangıçta 156 k iş i ile başladık bu çok iyidir. Biz bunla
rın çok daha azını da gördük. katılı mcı lıgın toplumsa l yaşamıınııda çok az kul l anı lan bir kavram 
oldugunu biliyoruz. Buna ragınen böyle bir 50 ki şi ile toplantıyı kapatmak Siirt'te konuya duyu
lan ilginin de olumlu göstergesidir bence. Onun için bu sayıların tabi artması için küçük projele
ri çok yaygın olarak uygulamamız gerekiyor. Ve yaptıgımız ça lışınaların toplumsal meşrutiyet 

temellerini de böylece genişletmiş olabiliriz. Bu konuda da yeniden ders aldık ya da önce bildi· 
giıniz zannettigimiz ve mutlaka üzerinde durmaınız gerektigini inandıgım ız konuya bir kere da
ha inandık. 

Ben yeniden teşekkür ederim. ben burada bir hususu da belirterek. şimdi bizler her toplantı· 
dan sonra bir küçük anket uyguluyoruz. O anketleri bu kez uygulayabildik mi onu bilemiyorum. 
Uygulanmış. topla nmış demek ki o gerekteyerine gelmiş. Bunlar da çok anlamlı oluyor yani en 
önemli sorunlar. sorun önceliklerini ve konu larını sizlerin gözü ile yeniden bir sıralamak ve sı· 

n ı flamak bak ımından faydalı oluyor. O da yerine geldigine göre sizinde başka ilave edeceginiz 
hususlar yoksa ben katkılarınız için tekrar teşekkür ederek. yakında daha küçük gruplarla. da· 
ha detaylı , daha hesaba kitaba gelen bir şekilde. daha somut konuları tartışmak üzere toplantı· 

y ı kapatıyorum. Yeniden görüşmek üzere teşekkür ederim. 
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CEMAL KOYUNQJ F:&'iı\F SANAYI OOASI BAŞKANI .lGI SIIRT (484)2236656 
CBMIL KRTBKIN AIUIITARLAR OERNF.CIBAŞKANI SIIRT (484) 2231093 
CEVAT SEVGILI KAYABAGlAR BW:DIYF.Il.AŞKANLICI SIIRT (484)4212028 

CEYLAN TANlK OOGAN MAli. MUIITARI SIIRT (542) 2233750 
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ADI SOYADI KURUM ŞEll i K TEL 
QJMAÇEÇ~N TORKIYE MUILGıiZIL~R OKRM:CI SIIRT (48~) 2230085 
QJMIIUR KII,IÇÇIOCW MÜCAOEI.E GAZ~f:SI SIIRT (484) 2231242 
DAVUT ATAK ATABAG llt:I.Of: MUIITARI IIAYKANISIIRT (484) 56351Hi 
DURSUN KILIÇASI;~~ TAŞOI.UK KOYO MUIITARI SIIRT (~8~)418333.1 

~BUBiiKIR GÜ\IÜŞTE.N Ü~lro:KOY MLIITARI ll 1 YKAMiiiRT HB~) 5612007 
t:KRf.:III~C1 \ AIJ YARDIMOSI SIIRT (48~) 22311XI1 
F.KRt;\IALPINAR KO\ I~PIMR KÜYO MUIITARI K~ RTALANSIIRT (484) 49860019 
E\tiN TEKI~ IlA n MAli. IIUIITARI SIIRT (~84) 2246623 
E.\IRUL!.AII TIRf;)' <llNKBAYIR MAII.MUHTARI SIIRT (~84) 2235100 
~~~GIN PAIIUKÇ1J SIIRT VALILICI IL MAllAW IDml.t:R AIÜO. SIIRT (484) 223:il55 
liNI'ER KAMAL OOCUKSU KOYO ŞIRVANt.l!IRT (484) 5135200 
F.\\ER OZÇEIJK PINARCA KOYO AIUHTARI SIIRT (484) 2542222 
F.NI'ER T !\.W ASI YA~urn:PE KOYÜ ~IUIITARI ~URTAJAMiiiRT (484) 4252188 
FAIIRt:TTI~ AKTIÇ SANA Y1 TICARET MüD()RI.OCO SIIRT (~84) 2232324 
~t\RUK AGRAŞ ÇU~URCA MLIITARI llAYK.w.liiRT (484) 5W2699 
tl:RIIAT ÖZCAN KARAYOIJ.~R1 ŞLBii şım SIIRT (48~) 223229j 

FETIIULLt\11 TARI;\K TARI;\K A.Ş. SIIRT (484) 2233391 
lllRAT BIROI. F.GITI\1 t'AKÜL TES! SIIRT (484) 2231224 

t1KRi.i SI:RIN II, SACUK AI0D()R0 SIIRT -484 
GA1.ANt'ER TAPRAK SA111PBiiYIJ KOYü ~IUIITAR1 SIIRT (:i32) 2856737 
GÜRCIN AYAZ KAPlKAYA KÖYÜ MUIITARI KURTAIA~IRT (484) 4130022 
GÜRKAt ERDII. ZIRAAT BANKASI AI0D()R0 SIIRT (48~) 2231005 
IIADI Bli.EN PERVARI Bli~OIYE BAŞKANLICI PERVAR!f.)IIRT (484) 3612003 

11AI.IL SORGÜN AKDOC~t liŞ KOYO MUIITARI SIIRT (~84) 2322101 
IlAMZA P.MINOCI.U SIVIl. SAVUNMA li. MÜOÜRLÜCÜ SIIRT (484) 2232346 

IIA\17.11 MACIT f'IRt\T MtiiiAIJ.ESI KURTALANISIIRT (484) 4113207 

11,\ŞI\IOCOT GOM:YOOCU ANADOW SÜI.Gt:sl KAI.KI~MA rt..INI ,\,~KARA (.l t2)44[Jj2t0 

ll~m:m~ GÜI.\IEZ M~:ŞEUK KOIÜ MUHTARI SIIRT (484) 56524ll 

IIAYR~~~~ IlANI INO~O MAIL MUIITARI SIIRT (484) 22.JO.IOO 

HAZlll AKTI DERINÇAYI KOYO ŞIRVANISIIRT (535) 7647264 

lll KM ET D\NIŞ DOCAN MAIL MUIITARI SIIRT (484) 2232393 

lll KM bi YARGlCI KOOPERATif' MAIL MUIITARI SIIRT (532) 6836650 

lltlSEYIN GÜNBAT ZIRAAT ODASI BAŞKANI KURTALANISIIRT (484) 41 14500 

lltlSEYIN URAS KOY IIIZMETLERIIL MüD()R YRD. SIIRT (484) 2232333 

IBIWII~I CEI.KPÇIKAZ TINıiZTEPK MAIL MUIITARI SIIRT (484) 2244959 

IBRAIIIM UlmJY ORMAN IŞI.ınlg MOOORO SIIRT (484) 2232318 

lllSAN S&RVKTIJ YALKAYHOl'OMUIITARI ŞIRVANt.l!IRT -484 

IIJIMII OZBII.ICI ~SIGORTA MÜDÜRÜ SIIRT (484) 2231786 

ISAÇOBA~ Atı'TEV~R ~IUIITARI SIIRT (484) 2241521 

ISA Cfl.cA~ Kl'l.ILA Y ~ANUCI OZ~L IŞIIMI AYDINlAR C.~D. KAT: 2 205 SIIRT (484) 2234032 

IS.\IET~CAY DEMIRKAYA KOYO MUIITARI SIIRT (484) 2241123 

!ZZET CEYlAN KAPIIJKOY MUHTARI ŞIRVANt.l!IRT (484) 514200:i 

IT.lETTIN ASI..Iı,\IIAN st)l,LÜYt\ZI KOYO ŞIRYAt~IRT (484) 5162127 

KADRI KARANFIL Tlr/.KOY MUIITARI SIIRT (484) 2542144 
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ADI SOYADI mım &IliR TEL 
KAZI\11\.\R~Il\111 ılll.lk.\I.E ~Ü\0 MUIIl\RI Blti.A\ISIIRT (484) 5611242:1 
MJIIJ ~'llRı\~ IZ Ç\~IIJJ ~0\11 MUIITIRI ~URT IIJI \/SIIRT (4H4H 118162 
ll.f:~IIN KlZlLTAŞ f...\0,\!ıiRII MOilllRO SIIRT (484) 22:12386 
MUHNSf~I\Ç ÇATIU ~OtO MUIIT\RI llOI\I.~Rf.liiRT HR4)4!il2:111 
M.llı\S/1' ~Yili~ ŞlRI t~ 131\l.EOIYE B IŞKA.~IJCI ŞIM\ISIIRT (484) 5112003 
M.KAZI\1 B\ ti.A.~ ÇAl. MAli. &\UII ~ROIN C\ D. SIIRT (484) 2238706 
M.S.IOI~ 11.\RIN OOKtri.ÇA 1'\JŞ KOYO SIIRT (484) 5682291 
MliAIJIIORTAY /~KAPI KOYO MUIITARI SIIRT 1484)234ll70 
II.ŞAKIR YII.Ofl. ÇıiTIJ KOtO IYDL\LAR!.liiRT (484)4612327 
MıiiiMUT AYilAN Şili OS\IAN MAIL MUIITARI·ZIYARbi 1\i\YKA.\f.))/RT (4R4)5!i52471 
MAIIMUT Ç~:VIK n:NI MAli. MUIITARI SIIRT (481)22:ı:J.q2ı 

MAliSUN KtiRAOUIIıiN t:~GI~ KÜYO B\YIW*iiiRT (484) j682011 
Mı\1.\IJ/IWiAK SIIRT VAIJLIC/ YAZilŞLERI Mil. SIIRT (484)2232344 
llt:ııt:NI Sf:VIIIUKURT IJ/Lmt:PK KOYO MUIITıiRI ıı.m.\li!SIIRT NR4) j68200 1 

~lf:llllt.i BITUMAK T~'Yı\Ktl KOYO MUIITARI ŞIRYıiMi/IRT (484)5152146 

Mt:IIM~i EROl, BAYKANISIIRT (484)5612410 

Mt:IIM~i t'ıl llll. YEŞIL\ URT AKSOCOT KÖYÜ KURTAI.\Nf.ii/RT (484)42:1(i(J85 

MKIIMt:f ll IS.IN AlAN Tt\Şlliii.TA KÖYÜ MUIITARI SIIRT (484)4612405 

MKHMIIT KALKAN GöZLOCK KOYO MUIITARI ŞIRVANISIIRT (484) 51!i2211 

MEIIMII'l' KlZilAY BKINDOZO KOYO MUHTARI PV.RVAR/t.ii/RT (484) 3!i72010 

Mf:ll\l~i llEZIR MARuttRT KOYO lliiYKt\liiSIIRT (484)5!i82240 

m:mı~ı irklif KARAKOI, MAli. ~IUIITARI SIIRT (484)224fı6!15 

Mf:IIMf:T ŞIIKIR SKYII.\~ ~01. KôYO MUIITARI SIIRT (184)25420jl 

Mt:IIM~;r tiiJJIRIR GONEYOOCU ANADOW BÜI.GKSI KALKINM•I 1'1.\M ıiNKARA (312)441152 111 
Mf:TIN tiiAI•IZ YLRTKUR IIÜOÜR YARDIMCISI SIIRT (484)2231276 

MUıi.IIMER ŞÜ~RODEU PI~~ROI'A KÖYÜ MUIITARI SIIRT (484) 223fı56!1 

MLIIARml YAIU'l SIIRT 1 ~UIJCI 11./llıiRE KURULU MOD. SIIRT (484)22323:15 

MUIIImN OE~IIR f:V RMl~0\1/SI ıtruK 1.00 !10/tRO SIIRT (484) 22311711 

IIUIIITTL~ /~Cl Gö2PIMR BEIJJKS/ KURTALAMiiiRT H84)418lJj9 

MUIISI~ K-IUMA IAGai.AR kOYO MUIITARI ŞIRYANf.ii/RT (j42)3510085 

M~I~IZCll Ö'lPINAR MUIITARI ŞIRVANr.iiiRT (484) 513J007 

Mtr/.,WFER Ü'lOKMIR TEDAŞ TESIS MÜDÜRO SIIRT (484)2240724 

NAWCIINGIZ ÇAYMAU MUIITARI-ZIYAR&T Hf:lJJESI IIAYKANISIIRT (484) 5652153 

~YI.AT~1RAT TAPU SICII. MOIJORLOCO SIIRT (484) 2232326 

tJ!.IR D:\GlZ OORAmYA KÜYO MUIITARI ŞIRVMISIIRT (484) 5142100 

NEZIR GOLC.IN ~URTAI..\~ llf:l.EOIIE BAŞKA \LICI SIIRT (484)4112jJ6 

Nf:ZIR ÜZKOtlMJ ll.\IIÇEUKYLER MAli. MUIITARI SIIRT (484) 2233800 

~URbiTIN I'KltK KAYAfl..ICLAR ~IUIITARI SIIRT (:"ı35)7 495222 

NUR~:rTIN UYANlK ULUKOY KOYO KURTAI<\Ii!SIIRT (484)4212404 

NURI SKLÇUK 1877 Sı\YIU SIIRT T.K.KOOP. SIIRT (484) 2236806 

NURI OKUTAN SIIRT VALISI SIIRT (484) 2234664 

OR IlAN &·ICIA\1 ll~iWROLOJI MOIJORI.OCO SIIRT (484) 2234600 

OSMA.~ C~RAUP Tı\ŞI.IKOY ~IUIITARI ŞIRYA.\ISIIRT (484) 5152268 

Oııt:R BKYDKIIIR Bt:CEtıDIK BEIED/vt: RAŞKANIJCI I'ERVAR/t.ii/RT (484) 3635045 
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ADI SOYADI KURllM ŞEIIIR TEL 
RA lt 11. 1\ GONGO~ n:~IIXICı\.~ MAli. MUIITA~I ll ltK.\ı'\iliJIKT I~H~):ı6 llX17 
RA\It17.A \ S.\RIGCI. ÜıYURT MUIITARI ~RIA'it.ili~T HR~) j lli21!Xl 
RAAIAZA~ YAYI.~ AKııt:\1 KOtO MUIITARI SIIRT ı•H4l •lıı:ım 

RF.MZI K(X: 0'1.~1. 10 \RE MÜilORO SIIRT (4H~) 22323!»J 
RESUL llı\Zf:R 01;\ŞÇI KÜ\0 MUIITA~I ll. 1 YKAı\f.iiiRT (48~H612H'3 

RE'/J.A \ ~RGf~~Ç GÜNf:l IIDJ ANAOOW ll01.Gf1il Kı\LKI~ ll•\ 1~.1~1 IN Kıl RA (312) HQj210 
Rl~>if:M ~ORKMAZ GÜ~ÇLF.R K0\0 MUIITıiRI l't:RI'ARJ.ıSII~T H8') 3612659 
&\BAII\TT1N ~IYUNQJ KAR \KA Yı\KÜYÜ ll ll KAıv.iiiRT Hil-l) j(i5274H 
SABRI C.IN ıt:NI M·\11. MUIITIKI KURTı\1 . lv.iiiRT HH,)411H!Xi 
&ARRI Ü'!.Mt:~ Çı\~1~ Kül O 1ım.11~t.iii~T I~HWı61341kl 

&IIT çı.:I.IKB\Ş AKTAŞ Kıllll MUIIT.IRI SII~T HR~) 25'2 11~1 
&\lTliiJll'/. Ş:lf~lRIJiR Ull\SIIi~ı\\ Y\Rillltast SIIRT 1~) 22327:ı6 

Sı\UII t:RIXıG IN ıl \'O lt~IIAIJJ-1)1 11\lKı\MiiiRT (4114) 5612J6j 
SA.\11 00'/.KURT SIIRT IAIJLlGII~~\IA\IA MO. SIIRT (~)223225 1 

St.'Yfl.'TT1N BASRI GONt:R !,U nK lOW ~ÜYÜ MUIITARI ŞIMv.iiiRT (48~) 5162002 
SI~I Giı~ÜIJ.O OBIIJKOlO SIIRT (48~) 5612759 
SITKI U~GU~ Sı\RIIlf:Rt: KÖYÜ MUIITARI ŞIR\ ıtv.iiiRT ~ 

!X!.\ TEKIN SIIRT st:IJo:llllı.'il 11.\ŞKAı~ Y IRIJIIICL'il SIIRT (484) 2232200 
~LEY\1,~\ AKPIS t:\Rt~~ IIAII. MUIITIRI SIIRT (484) 223R7 ll 
&il.t:I'M.IN ERt;~ t:Km:~ÇIIi:R ~OYC SIIRT (~)2322250 

&il.t:tM IN S.\~SII.\Iı\1. GÜNBULDU MUIITıl~l BAIKıl:lt.iii~T H84J 5653Jj(l 
~lll•lllt:TIIN ÇII.IŞI~ K.llll.~i~O MÜIJÜRI.iiCO KONTROl, Mt:IIURU SII~T ('84) 2232,00 
ŞAKIR ARTUN &IGIRSU KÜYÜ MUIITA~I SIIRT (~IH)23221Xıi 

ŞIKIR ÇEI.f:I'KOI .U tiiJIN Mtiii.MUIITıiRI SIIRT (~2)6 1~7~ 14 

Ş\KIR EKIN KOI'KOBAŞI KOYO MUIITARI SII~T (484) 25420~3 
Şf:t'IK OZEMIN OI.KO MAli. MUIITARI SIIRT (484) 2231205 
Şt:IIIIU'/. TAN ll. KOI.TOR MODORLOCO SIIRT (484) 2232870 
ŞEIISf:TTIN GCY!.GOI.O MILLI ECiml ~IÜilOR I.ılGO SIIRT (484) 2235302 
ŞI~RM'ETTIN DAllAN ECITI\1 rAKOLm;t SIIRT (484)2231224 
ŞI)~~O Ll. IÇ IIOYWK K0l'0 MUIITARI ŞIRVı\MiiiRT (48.J) 5182001 
TAli IR ÇY.TIN KURTAI.AN ILÇE TARIM MOilllRO KURTAIANt.iii~T 1484) 4212004 
TAIISI\ UR Ili BOLOm:PF. KÖYÜ KURTAI.oi.~IRT (484) 4225074 
TtiKH:tJDI\ t:RDE\1 KARŞlYAKA MERKt:l. IIAYKı\~IRT (484) 5613147 
ır:\FIK ~~LS WT T1CARt:r 1 E &ANA tl 00.\SI Gt:Nt:l. St:KRim:RI SIIRT NR4l 2231203 
ÜMI. II,IVUWJ Çl\tENm rABRIKı\SI &ATlN ıii.IIA MODORO KURTAI.ANt.iiiRT N84)4 112291 
VElilll tii.IIAZ SIIRT BELEDIYESIIMAR MOilORO SIIRT (41!4) 2232260 
Yı\SI~ llı\I,IK AYDINLAR KÖYÜ MUIITARI ÇINARIJ~IRT N84)4612361 
YılŞtiR BARAN nJRI7.11 MODORO SIIRT (484) 2235700 
Yli . .IIAZ TARIJU ÇAYKAYA KOI'O MUIITARI ll.mANt.iiiRT (484) 5652220 
Yl!SUF PO!.~ T Ul.ll.~ MAli. MUIITARI SIIRT (48~) 2241~7 

Z.EMIRKAN EMINı\Ç IKIZLER KÖYÜ HAYKıl\f.iiiRT (484)56R2Hf.ı 

ZEKI BIOEM ~W()R~R OD\SI Bı\ŞKANUCI Sli~T (48~) 2232756 
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